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Овцевъди са категорични, 
че ще има достатъчно БГ месо

СТОЯН  
ПАНЧЕВ,  
икономист: 
Въвеждането 
на таван на 
цени ще създаде 
повече проблеми

Завръща ли 
се военното 
обучение 

Расте подкрепата 
към проектозакон 
на НСНИ

Яхтклуб „Порт 
Бургас“ кове 
собствените си 
успехи с обучаване 
на таланти

БСП събира подписи 
за референдум 
срещу джендър 
идеологията в 
училище

Новите лица 
в ГЕРБ пред 
„Черноморски фар“: 
Борисулав Киров и 
Женя Пеева

ДОЦ. Д-Р 
МИЛЧО 

СКУМОВ: 
Солодобивът 

бил доходоносен 
занаят – 

„наливаш вода, 
събираш пари“
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В Бургас ще се строи 

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Водещата компания в 
глобалната отбранителна 
индустрия International 
Armored Group (IAG) ще 
инвестира в още два заво-
да за бронирани автомо-
били в България. Това 
обяви собственикът на 
IAG д-р Антон Стефов по 
време на официалната 
церемония за старт на 
строежа на най-голямата 
си производствена база за 
бронирани автомобили в 

света по стандартите на 
НАТО именно в България 
– гр. Бургас. 

„Вярвам, че заводът, 
който започваме да стро-
им днес, ще ускори още 
повече ръста на българско-
то инaдустриално произ-
водство. Важно и много 
по-изгодно финансово за 
България е да имаме соб-
ствено производство и да 
се инвестира в собствена 
отбрана. Ще допринесем 
за увеличаване на износа, 
ще въведем иновации в 

българската отбранител-
на индустрия и ще създадем 
български специалисти в 
област с нарастващо зна-
чение в цял свят. И ще 
работим, за да помогнем 
на България да има силно 
мнение на картата на ев-
ропейската отбрана като 
водещ производител на 
военна техника – рамо до 
рамо с много други местни 
производители. И това е 
само началото. Вече работим 
усилено по проектите за 
още два нови завода на 

International Armored Group 
в България, като разглеж-
даме възможности в Плов-
див и Благоевград“, каза 
собственикът на компани-
ята д-р Антон Стефов.

По време на официална-
та церемония за старт на 
строежа в Бургас изпълни-
телният директор на 
Българска агенция за инвес-
тиции (БАИ) Богдан Бог-
данов връчи сертификат 
за „Инвеститор клас А“ на 
International Armored Group 
и пожела успех на проекта. 
„Настоящият сертификат 
се връчва на инвеститора, 
за да отбележим следваща-

та важна стъпка в разви-
тието на дружеството 
като водеща компания в 
глобалната отбранителна 
индустрия. Сертификатът 
се връчва за стартирането 
на реализацията на проек-
та им за изграждането на 
един от най-големите за-
води за бронирани авто-
мобили в Европа и 8-и поред 
за компанията. Оценяваме 
изграждането на завод от 
такъв мащаб като стра-
тегическа стъпка във во-
енната индустрия с на-
ционална и европейска 
значимост“, каза Богдан 
Богданов и допълни, че 

благодарение на своето 
инженерно ноу-хау, д-р 
Стефов е в основата на 
създаването на школа за 
обучение на инженерни и 
технически кадри за про-
ектиране на машини с 
насоченост производство 
на военни автомобили от 
последно поколение.

Важността на инвести-
цията в региона отбеляза 
и кметът на община Бур-
гас Димитър Николов.

„Благодаря на д-р Антон 
Стефов, че избра да осъ-
ществи тази сериозна 
инвестиция тук. Благода-
ря и за неговия импулс и 

2 НОВИНИ 17 – 23 МАРТ 2023 I 

Инвестиция. Производителят получи сертификат клас „А“

Повече за завода в Бургас
За реализацията на проекта е 
планирана първоначална 
инвестиция 20 млн. лв. от 
страна на IAG, a Община Бургас 
от своя страна ще финансира 
дейности по изграждане на 
техническа и довеждаща 
инфраструктура. Подготовка-
та на проекта стартира още 
в началото на 2022 година. 
Новият завод ще бъде на площ 
от 150 000 кв. м, като за 
енергийната ефективност на 
сградата ще допринесат 
покривните фотоволтаични 
инсталации. Български 

специалисти, обучени от 
експертите на IAG по света, 
ще произвеждат цялата гама 
изделия на компанията, 
включително най-новата 
бронирана машина на 
пехотата „Рила 8х8“. 
Завършването на фабриката 
ще създаде най малко 300 
работни места, като за първи 
път български специалисти ще 
имат възможност да 
произвеждат бронирани 
машини по световен НАТО 
стандарт на територията на 
България. В ход е разработка и 

на серия защитени от 
смущения дронове за спасител-
ни, разузнавателни и аварийни 
отряди, с участието на 
водещи български фирми 
партньори на IAG. Новите 
разработки също ще бъдат 
произвеждани в България. В 
процес на инженерни изчисле-
ния са и бронирани платформи 
– носители на леки артилерий-
ски системи. В продуктовата 
гама на IAG в серийно производ-
ство са вече и военни кранове 
за евакуация и леки патрулни 
автомобили.

Първа копка на 
завода в Бургас 

ФОТО:  IAG

ДОНА МИТЕВА

10 лева на едро ще е це-
ната на агнешкото от 
фермата тази пролет. 
Това коментира овцевъдът 
от айтоското село Пирне 
Димитър Добрев. На дреб-
но цената ще бъде 11 – 12 
лева. 

Всички, които продават 
агнета, се нагласят според 
клиентите, смята той и 
дава пример, че като са по-
големи агнетата, цената е 
по-ниска. Запазва се и прак-
тиката, който желае – 
може да отиде във ферма-
та да си избере агне и да го 
купи от там. Овцевъдът 
е категоричен, че ще има 
достатъчно агнешко месо 
за Великден и Гергьовден. 

Що се отнася до себе-
стойността му, той 
коментира: „При нас 
двойно скочи цената на 
фуражите. Заплатите на 
овчарите също. Да не го-
ворим, че много трудно 
се намират добри овчари. 

Качествен овчар иска за-
плата от 1500 лева. Освен 
това обслужваш цялото 
му семейство и му вървиш 
по водата, да не се разсър-
ди. А това са хора без об-
разование все пак. Има и 
такива, които вземат 
парите напред и бягат“.

Добрев не се притеснява 
тази пролет от конку-
рентния внос на агнешко 
от Румъния, както бе пре-
дходни години. „Румънците 
отглеждат повече абори-

генни овце, които в момен-
та започват да се агнят. 
Така че нямат готовност 
да пуснат продукция за 
Великден на нашия пазар. 
Тяхното агнешко, смятам, 
че ще се насочи към Италия 
за техния Великден“.

Засягаме и другата 
болна тема – млякото

„Сега млякото няма 
цена. Преди тя беше 2.50. 
Сега никой не казва нищо. 
Стоят, мълчат, умуват. 

Ние го даваме за преработ-
ка на 1.80 лв. с уговорката, 
че като се регулират це-
ните, т. е. като се разберат 
няколко от големите 
млекопреработватели, ще 
ни се донади“, обяснява 
Димитров. От опит знае, 
че като се вдига цената на 
агнешкото, се вдига цена-
та и на млякото, затова и 
се надява, да им бъде допла-
тено още.

„Ако не е така – никой 
няма да има интерес за дои. 
По-добре агнето да суче 
млякото и да расте и да се 
агнят овцете по два пъти 
в годината, отколкото да 
се държат във фермата, да 
трупат тор, която тряб-
ва да се чисти за ниска из-
купна цена на млякото“, 

категоричен е овцевъдът.
Той не се наема да комен-

тира цената на крайните 
продукти – кашкавал, си-
рене. „Говорят се какви ли 
не неща. Чува се и за внос-
но мляко, което подбива 
цената на нашето. И ве-
роятно го има. А то много 
пречи на нашето. Който 
предлага продукт на себе-
стойност, по-ниска от 
нашата, ако е произведено 
в друга държава, колкото 
и да са големи субсидиите 
там, или на това мляко му 
има нещо, което не става 
за техния пазар и нашият 
го преглъща като някоя 

боклуджийница. (Разбира 
се някой трябва да направи 
изследвания и да каже, не 
съм аз човекът). Просто 
казвам какво се говори сред 
нас, овцевъдите. Нека 
Агенцията по безопасност 
на храните каже. Или пък 
другото е, че това мляко 
идва от държава, където 
стандартът е по-нисък от 
нашия. Това са двата вари-
анта. Какво и да е, вносно-
то мляко пречи на нас, 
овцевъдите“, заключава 
Добрев.

Димитър Добрев от-
глежда около 300 овце в 
село Пирне.

Овцевъд:

10 лева ще е цената на едро на агнешкото от фермата
„
Сега млякото 
няма цена. 
Преди тя беше 
2.50 лв. 

 Димитър Добрев, 
овцевъд от с. Пирне

ФОТО: .ЛИЧЕН АРХИВ

1500 
лева – заплата за 
качествен овчар

Овцевъди от региона са категорични,  че ще има достатъчно 
месо за пролетните празници

ФОТО: ЧЕРНОМОРСКИ ФАР, АРХИВ

Като се вдига цената на агнешкото, се повишава и цената на 
млякото

ФОТО: БЪЛГАРСКИ ФЕРМЕР, АРХИВ
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Спипаха 17-годишен 
руски дилър в 
Поморие

Полицията в Поморие 
арестува 17-годишен руски 
гражданин, със статут на 
постоянно пребиваващ, 
съобщиха от пресцентъра 
на Областна дирекция на 
МВР-Бургас. По време на 
проверка униформени 
открили у него две 
саморъчно свити цигари с 
марихуана и пликче с 
амфетамин. При последва-
що претърсване в обитава-
ната от руснака стая в 
Поморие, са намерени и 
иззети: 53 пликчета с бяло 
вещество на бучки, 
реагирало при направения 
полеви наркотест на 
амфетамин, и плик с 
марихуана. 

Бургаски 
охранител прати 
в „Реанимация“ 
клиент на заведение

46-годишен бургаски 
охранител е задържан от 
полицията след като 
изпрати в „Реанимация“ 
клиент на заведение. 
Инцидентът е възникнал в 
района на Морска гара – 
Бургас. В спор между 
охранителя и 43-годишен 
посетител, първият 
нанесъл удар на втория, 
който паднал на земята и 
си наранил тила. Потърпев-
шият с мозъчен кръвоизлив, 
с опасност за живота, е 
настанен за лечение в 
отделение „Реанимация“ 
при УМБАЛ – Бургас. 
Иззети са записи от 
видеокамерите на 
увеселителния клуб, а в 
качеството на свидетели 
са разпитани присъствали-
те на спора. 46-годишният 
охранител е задържан за 
срок до 24 часа. 

Разкриха кражба на 
черешови дръвчета 
в Карагеоргиево

Полицията в Айтос е 
разкрила кражбата на 15 
черешови дръвчета, 
собственост на 60-годишен 
мъж от Карагеоргиево. 
Деянието е извършено 
между 9 и 13 март тази 
година от градината на 
потърпевшия, разположена 
в землището на селото. 
Крадецът е установен и 
задържан. Това е друг 
60-годишен мъж от 
айтоското село, който 
направил пълни самопризна-
ния и върнал откраднати-
те дръвчета. Работата по 
случая продължава. 

кримизавод за бронирани коли
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силна енергия, която вложи 
за бързото реализиране на 
първата копка. Това е 
структуроопределящо 
предприятие, което ще 
даде тласък за развитието 
на града, отваряне на нови 
работни места и привли-
чане на съпътстващи 
производства. Затова 
съвместно с държавата 
правим всичко възможно 
да съкратим максимално 
сроковете за реализиране 
на проекта“, каза Николов.

„Щастливи сме, че този 
завод се реализира именно 
на терен, част от Нацио-
нална компания „Индус-
триални зони“. Пожелавам 
успех на IAG, която неми-
нуемо ще подпомогне биз-
нес средата в региона“, 
каза изпълнителният ди-
ректор на Национална 
компания „Индустриални 
зони“ д-р Антоанета Барес. 

На място в Бургас бе 
показана „Рила 4x4“, тест-
вана на българския военен 
полигон Змейово по стан-
дартите на НАТО. 

„Само след 1 година „Ри-
ла 4х4“, както и цялото ни 
портфолио, заедно с нова-
та ни бойна машина на 
пехотата „Рила 8х8“, ще се 
произвеждат на българска 
земя, от български специа-
листи“, отбеляза още д-р 
Стефов.

Във връзка с плановете 
си да разшири производ-
ството в България с още 
два завода, International 

Armored Group депозира 
инвестиционно намерение 
за купуване на земя в Бла-
гоевград и Пловдив. Пър-
воначалната инвестиция 
за всеки един от двата 
следващи завода се оценява 
на приблизителна стойност 
от 25 000 000 лв. Очаква-
нията на инвеститора са 
съвсем скоро да придобие 
съответните терени в 
двете населени места. 

Повече за International Armored Group
IAG е един от най-технологич-
но напредналите производи-
тели на напълно защитени 
бронирани автомобили в 
света, с над 1000 служители 
на пет континента. Към 
момента заводи на IAG има в 
САЩ, Обединените арабски 
емирства и Турция, а филиали, 
освен в България, има и във 
Великобритания и Пакистан. 
IAG осигурява бронирани 
превозни средства за 
организации на държавно 
ниво, включително ООН, НАТО 
и др. IAG беше избрана и от 
Space X със своя брониран 
автомобил Sentinel ARV за 
ескорт на астронавтите до 
стартовите площадки. 
Автомобили и линейки на IAG 
се ползват за омиротвори-
телни мисии, за персонална 
защита, за банково дело, за 
нефтената индустрия в 
различни точки на света. Над 
150 модела на IAG покриват 
сегменти като тактически 
превозни средства, бронет-

ранспортьори, автомобили за 
контрол на безредиците, за 
превозване на ценности, 
линейки, бронирани джипове и 
луксозни седани. Технологията 
на IAG Smartarmor™ осигурява 
доказана защита при широк 
спектър от балистични и 
взривни атаки. IAG е първата 
компания с най-високо ниво на 
балистична сертификация за 
бронирани автомобили – BRV 
2009 VR7, което означава, че 
гарантира опазване на 
човешкия живот и при атаки 
с експлозивни устройства и 
мини. От 2021 година IAG 
провежда изпитания за 
сертифициране на бронирани 
автомобили по стандартите 
на НАТО и в България STANAG, 
след като получи съгласие от 
международната лаборато-
рия TNO в Нидерландия за 
съвместно извършване на 
някои от тестовете тук. Те 
се провеждат на „Централен 
артилерийски полигон – МО“, в 
близост до с. Змеево.

Богданов връчва сертификат за Ивнеститор Клас А  ФОТО:  IAG

ДОНА МИТЕВА

Ако бъде върнато ДДС-то на 
20% за хотелиерския и ресто-
рантьорския бизнес, ще се по-
вишат веднага цените. Така 
смята Борис Минчев, който е 
собственик на хотел в Обзор. 
Ако има нещо положително, 
това е, че клиентите ще запо-
чнат да търсят по-добър продукт 
и ще принудят собствениците 
да реинвестират.

„Нека да тръгнем от това, 
какво стана когато бе намалено 
ДДС-то – очакваше се да се на-
малят цените. Тогава от бран-
ша казахме: „Абсурд“ и бяхме 
прави. Тези намалени проценти 
влязоха в джоба на собствени-
ците. Доброто бе, че се стопи-
раха цените на това ниво, на 
което бяха по време на намале-
нието. Обаче в повечето случаи 
тези 11%, които не се дадоха на 
държавата, отидоха в джоба на 
собствениците. 

Сега при връщане на ДДС 
отново на 20%, естествено е, 
всеки собственик, който не 
разбира от бизнеса, да си гони 
ненамаляване на печалбата и да 
повиши цените“, убеден е Мин-
чев.

Рефлексът при крайния по-
требител би могъл да има и 
добра страна в посока качест-
вото на продукта. „Специално 

в хотелиерството предпочи-
танията на клиенти ще отидат 
натам, където има по-качествен 
продукт. Собствениците тряб-
ва да се научат, че данъкът ДДС 
е за реинвестиция, а не за печал-
ба. Той трябва да се използва за 
подобряване на продукта. 

Принципно съм убеден обаче, 
че всеки данък, който държава-
та налага в повече – той ще 
води до увеличение на цените. 
Същото положение ще бъде и 
ако данък печалба бъде вдигнат 
от 10 на 15% – веднага ще се 
вдигнат цените“, обобщава 
Минчев. 

За себе си той е убеден, че 
печалбата е втора по ред, а на 
първо място стои продуктът.

ДОНА МИТЕВА

Областният лидер на 
ГЕРБ Иван Алексиев обясни 
на срещата по време на 
откритата приемна на 
партията в центъра на 
Бургас, че в петък ще бъде 
на Комитет по морско 
дело и рибарство, където 
ще се разглежда развитието 
на дребномащабния риболов. 
Там той ще представи  
министерската заповед, 
която разбуни рибарите, 
на вниманието на предста-
вителите на Еврокомисия-
та. „Забраняват риболова 
в двукилометровата зона, 
а в същото време ще при-
вличат пари по „Морско 
дело и рибарство“. Къде ще 
отидат тези пари?“, зада-
де риторичен въпрос, усъм-
нявайки се в злоупотреби 
Алексиев и допълни: „Всеки 
ден се изненадваме от глу-
постите, които правиха 
от правителството на 
ПП“. 

Той припомни символич-
ния протест на рибарите 

от Южното Черноморие 
преди дни заради заповед, 
забраняваща на дребнома-
щабните рибари да рибо-
луват с мрежи в двукило-
метровата зона от брега. 
Според него това означава, 
че целият поминък загива.

„Заповедта е подписана 
от министър Иван Иванов, 
т.е. от редовното прави-

телство на ПП, от квота-
та на БСП. БСП мисли за 
хората, а техен министър 
подписва заповед, която 
обрича цялото Черноморие 
– всички рибари на смърт, 
защото е опасно над дву-
километровата зона да се 
излиза. Казват, че ние сме 
виновни. А ПП с цинизъм 
разсипват един цял поми-
нък. По същия начин раз-
сипват и туризма“, комен-
тира Алексиев. Той даде 
пример и с летище Бургас. 
„Като разсипят туризма, 
като разсипят рибарство-
то, какво ни остава в 
Бургаски регион? Затова 
търсим стабилност в 
държавата, с ясното съз-
нание, че ще имаме прави-
телство с мандат на ПП 
ГЕРБ, за да може хората 
спокойно да си вършат 
работата и да живеят 
спокойно“, завърши Алек-
сиев, подчертавайки, че за 
в бъдеще ще показват 
всички пропуски и неуре-
дици и некадърни решения 
на предходното управление.

Ще докладвам министерската 
заповед за рибарите пред ЕК

Хотелиери притеснени 
от връщането на ДДС-то 

„
Ако върнат 
ДДС-то на 20%, 
веднага ще се 
вдигнат цените

Борис Минчев, хоте-
лиер - собственик

ФОТО: .ЛИЧЕН АРХИВ

Иван Алексиев, ГЕРБ:

„
Като разсипят 
туризма, като 
разсипят 
рибарството, 
какво ни остава 
в Бургаски 
регион?

Иван Алексиев
ФОТО: ПП ГЕРБ
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Завръща ли се
ДОНА МИТЕВА

Проект на наредба пред-
вижда военно обучение за 
защита на отечеството 
на учениците от 10 и 11 
клас. Тя е публикувана за 
обществено обсъждане и 
ако бъде одобрена, ще вле-
зе в сила от следващата 
учебна година.

Според предложението 
обучението ще е в рамки-
те на 5 учебни часа за 10-и 
и 5 учебни часа за 11 клас. 
Ще се провежда от 1 де-
кември до края на учебната 
година по време на часа на 
класа. 

Десетокласниците ще 
усвояват знания за защита 
на родината, за гражданско-
военните отношения, за 
оказване на помощ на на-
селението от въоръжени-
те сили при кризи от вое-
нен характер, за оцеляване 
при откриване на невзри-
вени боеприпаси, за съдей-

ствие от въоръжените 
сили на органите за сигур-
ност в борбата им срещу 
разпространяване на оръ-
жия за масово унищожение 
и други.

Обучението в 11 клас 
включва теми като въоръ-
жени сили на Република 
България – история и на-
стояще, мисии и задачи, 
участие в операции и мисии 
извън територията на 
страната, същност, цели 
и задачи на резерва на въ-
оръжените сили.

Обучението ще се про-
вежда от военнослужещи 
или цивилни служители от 
Министерството на от-
браната, структурите на 
пряко подчинение на ми-
нистъра на отбраната и 
Българската армия, преми-
нали подготовка за обуче-
ние на ученици, излезе 
новината в националните 
медии. Но в присъствието 
на класния ръководител.

Поколения наред си 
спомнят времето, когато 
като ученици са ходили на 
военно обучение в специ-
ални лагери. Там не само се 
маршируваше здраво, 
имаше вечерни проверки, 
но и се стреляше с автомат 
„Калашников“, даваше се 
първа помощ на пострада-
ли. За голяма част от 
бургаските училища тези 
лагери по времето на соца 
се провеждаха в Равда. 
Мнозина са убедени, че 
подобно време няма как да 
се върне за младите хора, 
след като и задължителна-
та казарма отдавна е 
отишла в миналото.

До каква степен подоб-
но предложение има почва 
да бъде реализирано, какви 
могат да са ползите и 
вредите за младите хора, 
необходимо ли е подобно 
обучение... – публикуваме 
различни гледни точки по 
темата.

Предложение. Ще се провеждат часове по „Защита на Отечеството“ в 10 и 11 клас

Спортното училище 
стои най-близко до това, 
което преди даваше казар-
мата, що се касае до добра-
та дисциплина и създаване 
на добри навици. 

„Що се отнася до военно-
то обучение – трябва да се 
направи учебната програма 
от специалисти и да бъде 
предложена от тях, защото 
от учебна програма до учеб-
на програма има голяма 
разлика. Със сигурност ще е 
по-добре с такова базово 
обучение, отколкото без 
него. Още повече, че аз видях 
в предложението, че има и 
военна история на България, 
което би било много полезно. 
Доколкото съм погледнал 
предложенията, смятам, че 
са адекватни. В програмата 

няма никъде копаене на око-
пи, разглобяване на автома-
ти и такива неща. По-ско-
ро всичко е информативно. 
Особено аз като фен на ис-
торията, съм „За“ да има 
нещо подобно. Защото ние 
сме държава, която няма 
пленено знаме и все повече 
ученици трябва да го знаят 
това. Хубаво е тези неща 
да се знаят от младите 
хора. Когато аз съм бил 
ученик, си мисля, че ако не 
100%, то поне 99% този 
факт се знаеше от учени-
ците. Така че съм по-скоро 
положително настроен, но 
все пак учебната програма 
трябва да е адекватна. Да 
не се прекалява“, изрази 
своето мнение младият 
директор. 

Един от противни-
ците на подобно военно 
обучение е синдикалистът 
Огнян Маринов. Той е 
категоричен: „Моето 
лично мнение, а и като 
на синдикалист е, че 
такова военно обучение 
е излишно. Този филм 
сме го гледали. Някаква 
сериозна полза не виждам. 
Това са излишни разходи 
за държавата. При поло-
жение че има професио-
нална армия, не виждам 
защо е нужно. Полза 
някаква няма. Като уче-
ник съм ходил, но и то-
гава не видях някаква 
полза. Направо казвам, 
че съм против това 
нещо.

Знам, че Янка Такева, 
председателят на Син-
диката на българските 
учители, изяви официал-

но подкрепа за военното 
обучение. Но пак подчер-
тавам – личното ми 
мнение е, че не е необхо-
димо.

Ако става дума за 
действия при бедствия 
и аварии, принципно по-

добни обучения се правят 
по места в училища и 
детски градини. Няма 
нужда от друго. И сега се 
правят такива обучения, 
но по-скоро кампанийно“, 
заключи той.

Маринов изтъкна и 
друг сериозен мотив: без 
това учебната програма 
е толкова претоварена. 
„Учениците са изключи-
телно претоварени. 
Учителите карат на ден 
по 6 - 7 часа, освен това 
допълнителни консулта-
ции, писане. Не могат да 
се приберат вкъщи – хай-
де сега и това.

То така или иначе се 
прави нещо подобно по 
училищата и детските 
градини. Не виждам защо 
трябва да бъде заложено 
в учебната програма“, 
обобщи той. 

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

БСП – Бургас започна 
събирането на подписи за 
референдум срещу джендър 
идеологията. В столицата 
бе учреден Инициативен 
комитет вече и старти-

ра подписка в цялата 
страна за провеждане на 
референдум.

„С уважение към волята 
на народа, бихме искали 
той да се произнесе дали 
е съгласен да се допуска 
популяризиране на друг 
пол, освен мъжки и женски, 

и промяна на пола на не-
пълнолетни лица в учили-
щата и детските градини, 
т.е. да се проповядва 
джендър идеологията“, 
това заяви лидерът на 
БСП Корнелия Нинова на 
брифинг при учредяване-
то на ИК на инициирания 

от левицата референдум.  
За председатели на 

Инициативния комитет 
бяха избрани адвокат 
Владимир Шейтанов и 
Ирена Анастасова – за-
местник-председател на 
БСП и дългогодишен ди-
ректор на училище.  

На първото заседание 
на Инициативния коми-
тет се взе решение въ-
просът на референдума 
да е следният: „Подкре-
пяте ли обучение и въз-
питание на непълнолетни 
лица, свързани с промяна 
на пола и друг пол, освен 

мъжки и женски, в обра-
зователната система на 
България?“.

Подписи в Бургас се 
събират пред централата 
на столетницата на ул. 
„Фердинандова“ и на пре-
дизборната шатра до 
Часовника.

Поколения наред помнят военното обучение                   ФОТО: ФБ

Янчо Стойчев, директор на спортно 
училище „Юрий Гагарин“: 

Огнян Маринов, синдикат 
„Образование“ към КТ „Подкрепа“:

Със сигурност ще е по-добре с такова 
базово обучение, отколкото без него

Този филм сме го гледали

„
Ние сме 
държава, която 
няма пленено 
знаме  
и все повече 
ученици 
трябва да го 
знаят това

Янчо Стойчев

Ф
О

ТО
: Ф

Б

„
Някаква 
сериозна полза 
не виждам

Огнян Маринов

Ф
О

ТО
: Ф

Б

БСП събира подписи за референдум срещу джендър идеологията в училище



Във военното обучение 
синдикалистът Константин 
Янков вижда възможност за 
развиване на двигателната 
култура. Той е категорично 
за това младите хора да се 
научат добре да маршируват:

„Аз съм „за“ да има такова 
обучение, въпреки че не съм 
видял текстовата част. 
Това, което имам като ин-
формация е, че ще бъдат 
тези часове в часа на класа и 
ще се водят от преподавате-
ли – бивши военни, външни за 
системата хора. Това е добре, 
защото учениците винаги се 
отнасят с по-голям респект, 
когато влезе друг човек в клас. 
Не виждам нищо смущаващо 
в това да се преподава исто-
рия на българската армия, 
някакви елементарни познания 
по видове оръжия, като никой 
не говори за сглобяване и раз-
глобяване на автомати. Аз 
съм категорично за това да 
има часове, в които ученици-
те просто да маршируват. 
Маршировката поддържа 
изправена стойка, дава добра 
двигателна култура има и 
доза физическо натоварване. 

Не виждам нищо смущава-
що в това да има определен 
хорариум от часове, посвете-
ни така да се каже на военно 

дело“, смята той.
По негови наблюдения 

бургаските учители приемат 
предложението със смесени 
чувства. По-голямата част 
нямат проблем, ако това 
бъде регламентирано като 
текст, защото така или 
иначе се провеждат часове на 
класа. „И сега има, да кажем, 
часове по безопасност на 
движението. Или пък в по-
следните класове от КНСБ 
правят обучение „Моето 
първо работно място“. Тези 
часове са също водени от 
външни лектори в часа на 
класа. Специално в 12 клас има 

около десет теми, с които се 
запознават бъдещите работ-
ници – техните трудови 
права – договори, заплащане, 
осигуровки и т.н. Това са из-
ключително полезни знания, 
които им вършат работа. 
Това също е нещо привнесено. 

Нека никой не си прави 
илюзията, че с часовете по 
военно ще се подготвят бъде-
щи бойци. Смятам, че подобни 
часове могат да възбудят 
интереса съм професионална-
та армия и професията на 
военнослужещия. Това е стъп-
ка и в посока да се запълни не-
добора там, за който се гово-
ри през последните години все 
по-сериозно. Това, разбира се, 
е мое предположение.

Още повече, живеем в свят, 
в който военните конфликти 
са факт. Извън конфликта 
между Русия и Украйна, в 
света има още 59 военни кон-
фликта. Това, че не ги комен-
тираме1 не значи, че там пак 
не умират хора, там пак не се 
водят военни действия“, 
казва Янков.

По думите на синдикалиста 
учителите няма да бъдат 
натоварени допълнително, 
нито пък учениците, защото 
това обучение няма да ги 
ангажира допълнително.
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военното обучение 

През юни 2018 г. в Бур-
гас на тържествена цере-
мония бе връчено знамето 
на ученическия гвардейски 
отряд на ПГЕЕ „Констан-
тин Фотинов“. Той, за-
едно с оркестъра, впечат-
лява със своята визия и 
изпълнения и затова 
участва във всички учи-
лищни мероприятия. 
Често е търсен за участия 
и от Община Бургас, и 
други общини от облас-
тта. Учениците пленяват 
с униформите и дисци-
плината си. В тази връз-
ка Градишка подчертава:

„Патриотизмът в ПГЕЕ 
„С. Фотинов“ е на почит. 
И много правилно. Зато-
ва говори и по-горният 
факт. Това само като 
вметка.

И сега конкретно: има 
теми за защита на роди-
ната, интегрирани в 

Наредбата за гражданско 
образование. Има за защи-
та на населението, има и 
за гражданска защита, има 
и за защита на родината. 
Официално формулирано 
в 9 и 10 клас са по 5 часа. 

Ако тази тематика се 
води от професионалисти, 

още по-добре. Въпросът 
е в това как ще бъде ор-
ганизирано това обучение. 
Смятам, че трябва да се 
води от военните, напри-
мер от представители 
на Военното окръжие. 
Друг е въпросът в един 
кратък отрязък от време, 
за което е планирано 
провеждането на тези 
часове, дали ще има дос-
татъчен брой специалисти, 
които да покрият учили-
щата в нашата област.

Смятам, че такова 
обучение е много полезно 
и същевременно възпита-
телно, защото учениците 
са много далече от тези 
проблематики. А конфли-
кти се случват – може да 
е тероризъм, бедствия, 
аварии. Колегите, с които 
разговаряме, също са съ-
гласни , че подобни обуче-
ния трябва да има“, обяс-
ни Павлина Градишка.

Майка на двама сина и 
университетски препода-
вател, Стела Найденова 
смята, че учениците тряб-
ва да имат право на избор:

„Смятам, че ако подоб-
но обучение се въвежда в 
часа на класа, децата тряб-
ва да имат право на избор 
между няколко такива 
обучения и дали изобщо да 
участват. Може едното 
да е военното обучение, но 
другото да е например 
превенция на наркотиците, 
здравно образование, защо 
не превенция срещу наси-
лието, киберсигурност и 
т.н. Щом като е нещо извън 
образователната система 
– трябва да могат за изби-
рат с какво да се занимават. 
Те са достатъчно големи 
за такъв избор. Необходи-
мо е да се направи и проуч-
ване на мнението на уче-
ниците.  Не разбирам 

идеята, кому е нужно по-
добно обучение.

Има и още нещо – това 
поколение се вълнува от 
съвсем различни неща. 
Всичко е много по-различно 

от това, което ние учихме. 
Те не проумяват военните 
конфликти, които за нас, 
възрастните, са на поли-
тическа основа. Казвам го 
от собствен опит и раз-
говори с моя 16-годишен 
син. Той не проумява вой-
ната, както и опасността 
от наркотиците. Младите 
хора са далече от военните 
конфликти в света. Тех-
ният дневен ред е друг – те 
по-скоро трябва да учат 
за кибернасилието и кибе-
ризмамите, за нещата от 
интернет и как да се пред-
пазят от капаните там.

Мисля, че такъв вид 
обучение ще е твърде 
далече от тях. Има мно-
го неща, които е необхо-
димо да бъдат вкарани в 
образованието и това не 
е най-важното“, обобща-
ва вижданията си Найде-
нова.

Константин Янков, Синдикат на 
българските учители към КНСБ:

Павлина Градишка, директор на  
ПГЕЕ „Константин Фотинов“:

Нека има часове, в които 
учениците да маршируват

Полезно и възпитателно е

„
Никой не 
говори за 
сглобяване и 
разглобяване на 
автомати

Константин Янков
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„
Въпросът е  
в това, 
как ще бъде 
организирано 
това обучение

Павлина Градишка
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Стела Найденова, майка на двама сина:

Децата трябва да имат избор 
дали да учат подобно нещо

„
Не разбирам 
идеята, кому 
е нужно... 
Това поколение 
се вълнува от 
съвсем различни 
неща

Стела Найденова
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ОБЩИНА ЦАРЕВО
ОБЯВЛЕНИЕ

На основание чл.91, ал. 1 от Кодекса на труда и във 
връзка чл. 8, ал. 5  от Закона за закрила и развитие на 
културата и чл. 28, ал. 6 от Закона за културното наслед-
ство и Заповед № РД – 01-188/15.03.2023 г. на Кмета 
на Община Царево

ОБЯВЯВА
КОНКУРС ЗА ДЛЪЖНОСТТА „ДИРЕКТОР“ НА 

ОБЩИНСКИ ИСТОРИЧЕСКИ МУЗЕЙ – ГР. ЦАРЕВО
Място на работа:  Общински Исторически музей – гр. 

Царево
Характер на работа – организация, ръководство и 

контрол на цялостната работа в музея.
Правоотношението с директора на музея е срочно за 

срок от 5 години, съгласно чл. 28, ал. 6 от Закона за 
културното наследство.

І. Изисквания за длъжността:
Минимални изисквания:
Образование – висше; образователно-квалифика-

ционна степен „магистър”
Професионално направление – история и археология, 

социология, антропология и науки за културата.
Професионален опит 3 години в съответното профе-

сионално направление;
Да притежава организационни умения, нагласа за 

работа в екип, адаптивност, комуникативност.
Като предимство се счита:
Присъдени научни степени.
Опит в областта на музейното дело и опазване на 

културното наследство.
Участие в разработването и реализацията на програ-

ми и проекти
Чуждоезикова подготовка
Компютърна грамотност
ІІ.Начин на провеждане на конкурса:
Защита на концепция за дейността и развитието на 

Общински Исторически музей – гр. Царево за период от 
5 години, подробно разработена за първата от тях.

Събеседване.
ІІІ. Необходими документи за участие в конкурса:
Заявление за участие
Документ за самоличност (необходим само за иден-

тификация, като се връща веднага).

Документ за трудов стаж (копие)
Медицинско свидетелство (представя се при първо-

начално постъпване на работа и след преустановяване 
на трудовата дейност по трудово правоотношение за срок 
над 3 месеца).

Професионална автобиография
Документ за завършено образование (копие)
Документ за медицински преглед при първоначално 

постъпване на работа или след преустановяване на 
трудовата дейност по трудово правоотношение за срок 
от 3 месеца.

Концепция за дейността и развитието на Общински 
Исторически музей – гр. Царево за 5 годишен период, 
като подробно е разработена първата  в 7 (седем)  ек-
земпляра в запечатани и ненадписани пликове, в обем 
до 10 страници.

Концепцията съдържа:
– анализ и оценка на състоянието на музея; основни 

проблеми на функционирането му;
– тенденции и възможности за развитието на музея, 

като културен и научен институт и мястото му музейната 
мрежа;

– определяне на целите, приоритетните области, 
очакваните резултати в управлението, финансирането, 
структурата и организацията на дейността на музея, пъ-
тищата за постигането им;

– мерки за реализиране на конкретни проекти по 
комплектуването, опазването и представянето на музей-
ните фондове, научно-изследователската, образовател-
ната и популяризаторската дейност на музея;

– етапи на реализация на концепцията.
При подаването на документите на всички кандидати 

се предоставя копие от длъжностната характеристика за 
конкурсната длъжност.

ІV. Място и срок за подаване на документите и 
разработената концепция.

Документите за участие в конкурса се подават  в срок 
от 1 месец от публикуването на обявата за конкурса в 
местен вестник и на електронната страница на Община 
Царево.

Документите се подават лично или чрез пълномощник 
в деловодството на Община Царево, адрес: гр. Царево, 
ул. Хан Аспарух № 36, всеки работен ден от 8:00 до 17:00  
часа. 

За справка: отдел „АПО” при Общинска администра-
ция – Царево (тел. за контакт: 0590/55045 и 0590/55046).

 

 
 

 
 
 
 
 
                                               



Расте подкрепата към проекто-
закон на НСНИ в полза на бранша 

и потребителите 
ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Националното сдружение 
„Недвижими имоти“ (НСНИ) 
предложи през юли 2022 г. 
проектозакон, чрез който да се 
въведе регулация на дейност-
та на брокерите и агентите 
на недвижими имоти по 
модела на справедливите 
западни практики. Проектът и 
цялата му концепция се 
съгласува с Европейската 
асоциация на професионали-
стите по недвижими имоти 
(CEPI) и се обсъжда с представи-
тели на гилдията от държави, 
в които вече има такава 
регулация. CEPI е организация-
та, която работи пряко с 
Европейската комисия по 
законодателствата, свързани 
с дейността на посредниците 
при сделки с недвижими имоти. 
С проектозакона ще се 
въведат минимални образова-
телни изисквания за упражня-
ване на дейността в България 
и етични правила и стандар-
ти, които да подобрят бизнес 
средата.

По темата разговаряме 
с Ирена Перфанова – за-
местник-председател на 
НСНИ и предходен пред-
седател на организацията 
в два последователни 
мандата – 2014 – 2016 и 
2016 – 2018 г.

– Какви са ползите от 
една професионална регу-
лация и какво включва 
този процес? Какво отчи-
та НСНИ като необходи-
мост? 

– Целите на една регула-
ция са създаването на ло-
ялна професионална среда 
както към потребителите, 
така и между професио-
налните участници на 
пазара. Справедливата 
регулация, към каквато се 
стреми и НСНИ, е всеки да 
има достъп до професията, 
като я упражнява компе-
тентно, отговорно, про-
зрачно и по утвърдени 
стандарти и етични 
норми.

Преди повече от 30 го-
дини НСНИ даде началото 
на професионалния пазар у 
нас и десетилетия търси 
правилната посока за ин-
телигентна бизнес среда, 
като цели въвеждането на 
професионална регулация 
на базата на онова, което 
сме научили и потвърдено, 
работи по най-добрия начин 
и си заслужава да се прило-
жи и в България. Общата 
култура на предлаганите 
услуги дава и имиджа на 
една професия. Съдейства-
хме през годините на ня-
колко български универси-
тета и те създадоха 
успешни бакалавърски и 

магистърски програми за 
бизнеса с недвижими имоти. 
И независимо от това, 
поради липсата на единна 
регулация продължаваме да 
сме ежедневно свидетели 
на „бизнес модели“, които 
се наричат с термини, 
извлечени от добрите 
международни практики, 
но се прилагат пречупени 
през лошите навици на 
пазара ни, компании или 
определени лица. И при тях 
винаги целта е голямата 
печалба, а не доброто и 
качествено обслужване. 
Много брокери/агенти на 
входа на професионалните 
си занимания са обучени на 
нелоялни и агресивни прак-
тики и по този начин 
размножават лошия опит. 

Отчитаме като много 
погрешно схващането, че 
трябва да се противопос-
тавят малки срещу големи 
структури – качествени 
професионалисти може да 
има навсякъде, както и 
лоши практики също. Но 
когато лошите практики 
доминират, то цялата 
гилдия страда, а оттам и 
потребителите на съот-
ветната услуга.

– Проектозаконът на 
НСНИ няма ограничаващ 
характер, а регулативен. 
В какво се изразява това? 

– Той е свързан с дефи-
нирането на професията, 
упражняването ѝ от гра-
мотни лица с първоначална 
професионална подготовка, 
работещи при спазването 
на общоприет етичен кодекс 
и професионални стандар-
ти, като всеки носи отго-
ворност за предоставяна-
та от него услуга и има за 
целта и застраховка за 
професионална отговорност. 
Единен професионален ре-
гистър включва всички 
агенции, брокери и агенти, 
а агенциите за недвижими 
имоти ще трябва да се 
управляват задължително 
от брокер, а не от лица, 
които нямат професиона-
лен опит. Така лицата, 
които работят в сивия 
сектор, ще бъдат отговор-
ни за действията си пред 
закона и цялата професио-
нална гилдия.

Бизнесът с недвижими 
имоти е бизнес на споделя-
не на информация и ети-
ката между професионал-
ните участници в него е 
ключова за качественото 
обслужване на потребите-
лите, за прозрачността и 
достъпността на инфор-
мацията, която достига 
до тях. Една професионал-
на камара има ключова 
роля за сплотяването на 
гилдията.

Нашият проектозакон 
няма за цел да защитава 
определени бизнес модели 

– било то за упражняване 
на професията или за под-
готовка на кадрите за нея. 
И в тази насока вероятно 
не е удобен за лица, които 
искат именно през такива 
форми да ограничават 
достъпа до пазара. За нас е 
важно да не затваряме за 
никого възможността за 
достъп до професията – 
така, както повеляват и 
нормите на европейското 
законодателство, но да 
култивираме средата и да 
премахнем хаоса.

– Как НСНИ предлага да 
се справи пазарът с лоши-
те практики?

– Лоши практики има и 
в най-регулираните паза-
ри, защото винаги се на-
мира някой, който не се 
съобразява със законовите 
разпоредби. Но когато има 
стандарти и орган, който 
да се грижи за спазването 
им, те се минимализират. 
И именно затова е нужно 
да има регулация – не за да 
се затваря бизнесът за 
определен кръг от лица, а 
за да се премахнат подвод-
ните камъни, които про-
тиворечат на добрите 
практики и рушат дове-
рието към професията. 
Преди три – четири го-
дини беше направено из-
следване в рамките на ЕС 
за доверието на потреби-
телите към различни 
професии и брокер на не-
движими имоти заемаше 
едно от най-ниските 
места. След отправено 
запитване от CEPI се 
оказа, че именно държави-
те без професионална 
регулация избутват на-
долу доверието към про-
фесията. Можем сами да 
си направим извода от 

какъв тип регулация има-
ме нужда и защо трябва 
да се вслушваме в разума 
си, а не в страховете си.

– Какви са предимства-
та на Професионалната 
камара, с каквато пазарът 
в момента не разполага, но 
НСНИ подкрепя да бъде 
създадена? 

– Камарата е част от 
цялата концепция, за зако-
нова регулация, което дава 
възможност на всички 
лица, вписани в професио-
налния регистър, да участ-
ват активно в процеса на 
регулация. Още при самото 
учредяване на камарата 
няма ограничение за броя 
на лицата, които да участ-
ват – има минимален брой, 
но няма максимален. Кога-
то има професионална 
камара, има орган, който 
да защитава и представля-
ва интересите на бранша 
пред държавата. Никой 
по-добре от професионал-
ната гилдия не знае от 
какво има нужда една про-
фесия. Стандартите и 
етиката са също инстру-
менти, които се създават 
от бранша, а не се подават 
от външни органи. 

Проектозаконът, внесен 
от НСНИ, не изключва при-
лагането на действащото 
законодателство в страна-
та. Когато става въпрос за 
задължения, вменени през 
други закони и непротиво-
речащи на Закона за регулация 
на бизнеса, те ще трябва да 
се спазват от всеки търговец. 
А в случай на възникнали 
спорове по решения, взети 
от камарата, всеки може да 
се обърне към компетентния 
български съд или да ползва 
възможностите на медиа-
цията и арбитражните 

производства. Независимо 
от ключовата ѝ роля Кама-
рата не е последната ин-
станция – тя създава условия 
за доброволно разрешаване 
на спорове на браншово 
ниво, а когато това се окаже 
неефективно, може да се 
премине към останалите 
законови форми. 

– Какви са по обем ком-
паниите за недвижими 
имоти в България? Как 
това е съотнесено от 
НСНИ в проектозакона?

– Бизнесът с недвижими 
имоти обхваща предимно 
компании от малкия и 
среден бизнес и този про-
ектозакон е съобразен с 
това. Много често фирми-
те за недвижими имоти са 
семейни компании и вра-
тите пред тях трябва да 
бъдат отворени. Затова 
дълги години изследвахме и 
продължаваме да обменяме 
информация за положител-
но работещите практики 
за регулация в същия бранш 
в други държави и подхож-
даме много внимателно с 
предложенията за закон. В 
годините сме водили дълги 
дискусии с държавни ин-
ституции и други вече 
регулирани браншови 
структури. Видяхме как 
работи системата за ре-
гулация у нас и с какво е 
готова държавата да съ-
действа. Не искаме да 
повтаряме чуждите греш-
ки, както и би било безот-
говорно да не предприемем 
действия за интелигентно 
регулиране на бизнеса.

– Кой и как регулира в 
момента в средите ви да 
не попадат неподготвени 
професионално и неетич-
ни лица? Как се справя 
НСНИ в този пазарен хаос?

– Реално няма единен 
орган. Членството в НСНИ 
е на доброволен принцип. 
Организацията има тра-
диции от десетилетия да 
се грижи за професионал-
ната подготовка на кадри-
те в бранша и предлага 
едни от най-качествените 
обучения в страната, съо-
бразени винаги с водещите 
тенденции. Разполага от 
близо 15 години с Център 
за професионално обучение, 
легализиран от МОН, кой-
то работи активно и за-
едно с Националната ака-
демия за недвижими имоти 
всяка година обучава сто-
тици лица както начинаещи, 
така и такива, които вече 
имат професионален опит. 
Програмите, които пред-
лага, са одобрени и от Ев-
ропейската асоциация на 
професионалистите по 
недвижими имоти CEPI, 
която представлява про-
фесионалните интереси на 
бранша пред Европейска 
комисия, и НСНИ има пра-

вата да издава CEPI серти-
фикат на лицата, преми-
нали обучения и изпити. 
Организацията има много 
добър етичен кодекс и Ко-
мисия по професионална 
етика, в която участват 
лица с дългогодишен прак-
тически опит.

Много е трудно да се 
регулира цял пазар на до-
броволен принцип, затова 
спокойно мога да кажа, че 
в съществуващите пазар-
ни условия НСНИ може 
само да се гордее с общест-
вената си роля и доверието 
на потребителите, които 
ежедневно се обръщат към 
организацията за съдействие.

– Казано накратко от 
НСНИ, защо регулация и 
защо Камара?

– Защото в този бизнес 
участваме предимно микро-, 
малки и средни фирми. НИЕ 
ПОЗНАВАМЕ НАЙ-ДОБРЕ 
НАШИТЕ ПРОБЛЕМИ. 
Никой извън колегията не 
може да брани нашите 
интереси по-добре от са-
мите нас - професионали-
стите на пазара 

Защото бъдещото раз-
витие на брокерската 
професия и целия бранш, 
както и определянето на 
стратегическите цели, 
създаването на етични 
правила и контрола при 
спазването им и предоста-
вянето на висококачест-
вени услуги ЩЕ БЪДЕ В 
РЪЦЕТЕ НА ВСИЧКИ НАС 
– хората, които упражня-
ват брокерската професия.

Защото участието в 
създаването/учредяването 
на Камарата на брокерите 
ЩЕ БЪДЕ ОТКРИТО ЗА 
ВСЕКИ, който упражнява 
тази професия.

Защото ВСЕКИ ЩЕ 
МОЖЕ ДА УЧАСТВА СЪС 
СВОЯ ГЛАС в създаването 
на Устав и Етичен кодекс 
на браншовата Камара.

Защото след първона-
чалното създаване на Ка-
марата ВСЕКИ ЩЕ МОЖЕ 
ДА ДАВА ПРЕДЛОЖЕНИЯ 
за развитието на бранша, 
да избира, да бъде избиран 
в органите на Камарата

Защото НИКОЙ ПО-
ДОБРЕ ОТ ПРОФЕСИО-
НАЛНАТА ГИЛДИЯ не знае 
от какво има нужда една 
професия

Защото в случай на въз-
никнали спорове по решения, 
взети от Камарата, ВСЕКИ 
ЩЕ МОЖЕ ДА СЕ ОБЪРНЕ 
към компетентния българ-
ски съд или да ползва въз-
можностите на медиаци-
ята и арбитражните 
производства.

Защото всички сродни 
браншове в България от 
много години използват 
точно професионалната 
Камара като инструмент 
за регулация.
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Общината с проект за изграждане на модерен 
младежки център – първия в историята на Айтос  

Нов живот за старото логопедично училище в Айтос

Общинската админи-
страция изготви 
проектно предложение 

„Изграждане и осигуряване 
на ефективно функционира-
не на Младежки център в 
Община Айтос“ и вече кан-
дидатства за финансиране 
по процедура „Дейност 2: 
Изграждане на младежки 
центрове (в градове, които 
не са областни)“ по Нацио-
налния план за възстановя-
ване и устойчивост, научи 
НП. Ще припомним, че в 
отговор на предложение на 
кмета Васил Едрев, Общин-
ският съвет даде съгласие 
сградата на бившето лого-
педично училище в града да 
бъде преустроена в модерен 
младежки център с финанси-
ране по проект.

Община Айтос е в списъка 
от 23-ма допустими канди-
дати, а безвъзмездната фи-
нансова помощ е 100% от 
допустимите разходи. 
Според подаденото проект-
но предложение, младежкият 
център в град Айтос ще 
предоставя дейности и ус-

луги, съобразени с най-висо-
ките стандарти. Стандар-
ти, които се базират на 
модела, предложен от Евро-
пейския управителен комитет 
за младежта, за определяне 
на примери за най-добри 
практики за младежка поли-
тика. Центърът ще разпо-
лага със съвременна матери-
ална база, с оборудвани зали 
и кабинети за провеждане на 
дейности и предоставяне на 
услуги. Целта е да подкрепи 
формирането, развитието 
и реализацията на ученици-

те и младите хора в община 
Айтос. 

Проектът е насочен към 
ученици и младежи на възраст 
от 13 до 29 години, включи-
телно към ученици, в риск 
от отпадане, или отпаднали 
от училище, а също така – 
към младежи, които не учат 
и не работят. Предложени 
са разнообразни и многооб-
хватни дейности, за да се 
създаде работещ Младежки 
център, който да си партни-
ра с Общината и с други 
институции – читалища, 

училища, спортни клубове, 
НПО, социалните служби, 
Бюрото по труда, с пред-
ставители на бизнеса.

Инвестиционният проект 
предвижда основен ремонт 
и преустройство на двуе-
тажната сграда с мазе, със 
застроена площ от 280 кв. 
м. Идеята е полуприземният 
етаж да се раздели на функ-
ционални зони – складова 
част и трапезария. На първия 
етаж да бъде изградена зала 
за обучения с 50 места, ин-
формационен център, зона 

за артистични занимания, 
администрация и санитарни 
възли. На втория – да се ус-
троят зала за дигитално 
обучение, три зали за групо-
ва работа и кабинет за 
психологическо консултира-
не. Предвидено е центърът 
да бъде достъпен за младежи 
със специални нужди. Разходът, 
който е заложен за изпълнение 
е в размер на 774 484,55 лв. без 
ДДС. Приложена е количест-
вено-стойностна сметка с 
подробно описание на дей-
ностите и стойностите.

Според проекта, след 
преустройството и изграж-
дането на младежкия център, 
той ще бъде обзаведен и 
оборудван. Планираните 
средства за модерно обзавеж-
дане са близо 50  000 лв. без 
ДДС, толкова са и средства-
та, планирани за оборудване. 

В центъра ще бъдат вклю-
чени дейности като младеж-
ки парламент, младежки 
форуми, клубове по интере-
си, артдейности, добровол-
чески инициативи, кампании, 
акции. Предвиждат се дей-
ности в координирано съ-
трудничество с партньори 
от други центрове в стра-
ната и чужбина. Заложени са 
дейности за повишаване на 
дигиталната компетентност 
на младите хора, обучения 
за реализация на пазара на 
труда, предприемачество, 
бизнес и кариерно консулти-
ране, езикови обучения, 
обучения за развитие на 
финансова грамотност, за 
справяне със стресова ситу-
ация, критично мислене и 
т.н.
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НАДЕЖДА ПЕТРОВА, 
уредник в Националния 
музей „Васил Левски“ – 
Карлово, пред НП

– Г-жо Петрова, колко 
години от живота Ви са 
свързани с музейното дело в 
Карлово и с живота на Левски?

– От 1988 г. започнах рабо-
та в музея „Васил Левски“. 
Преди това бях на работа 
една година в музея на Иван 
Вазов в Сопот.

– Търсите ли нови доку-
менти за Левски?

– Не само търсим, но и 
намираме. През последните 
няколко десетилетия поддър-
жаме много топли отношения 
с потомците на сестрата на 
Васил Левски – Яна. Те все още 
пазеха в домовете си безцен-
ни реликви от Левски. И им 
ги измъкнахме, така да се каже. 
Бяха така добри да ги подарят 
на музея. 

– Какво дариха?
– Имаме две оригинални 

снимки на Левски от тях. На 
едната, Левски и Христо 
Иванов (Големия) са в уни-
формата на Втората българ-
ска легия, в средата е Христо 
Иванов Кунчев в цивилни 
дрехи. Беше известна сним-
ката от някаква стара по-
щенска картичка, но не се 
знаеше да има запазен оригинал. 
Ние открихме този оригинал 
у потомците на сестрата 
Яна, у София Зидарова в 
Пловдив. Няколко години 
преди това Екатерина Томе-
ва подари на музея стар семе-
ен албум от Красевия клон на 
рода – от най-малката дъще-
ря на Яна – Елена, по мъж 
Стефан Красева. Това е албум 
с 80 оригинални снимки на 
Апостола, включително и 
снимки на Яна. На тях са не 
само семейството, но и техни 
близки – някои от лицата на 
тези снимки сме идентифи-
цирали, някои и досега са не-
идентифицирани.

– Могат ли посетителите 
на музея да видят тези сним-
ки?

– Изложили сме част от 
тях – тези, които са свърза-
ни със семейството. В по-
далечни години Бочо Загорски 
е подарил на музея снимката 
на Гина Кунчева с внука си 
Начо, също безценна снимка, 
по която е правен паметникът 
на Гина Кунчева в Карлово. 
През 2010 г. Маргит Богдано-
ва, която често виждаме по 
телевизията с дъщеря си 
Христина, подари много цен-
на част от архива на Стефан 

Красев (втората снимка, за 
която споменах) – бюстов 
портрет на Левски. Три ори-
гинала има запазени от нея – 
единият е в Ловешкия музей, 
вторият – във Великотър-
новския музей и третият – 
този у Красеви. На гърба на 
снимката има посвещение от 
ръката на Левски до зет му 
Андрей Начов – „За знак на 
вярност и напомнувание 
господину А.Н.“ и отдолу „Л.“

– Какви други интересни 
документи има в музея?

– Припроводителното 
писмо, с което Яна дарява 

косите на Левски в Минис-
терството на просвещение-
то. Адресирано е до Минис-
търа това писмо. Яна е била 
неграмотна, най-вероятно го 
е писал Стефан Красев. То 
завършва накрая така: „Сега 
я давам Вам, господине Ми-
нистре, да ѝ определите 
подходящо място. Нека 
спомнуваме младото поколе-
ние за онзи герой мъченик, 
който увисна на бесилото в 
същия този град, който днес 
е столица на оная България, 
за която той даде живота си, 
без да може да я види свобод-
на“. И това писмо е при нас, 
с още много ценни документи 
от семейството. 

– Кажете повече за исто-
рията с косите на Левски?

– Косите си Левски отряз-
ва сам през на Великден 1864 
г., когато поема по новия път 
– пътя на революцията. Той 
ги дава на майка си, грижливо 
завити в една кърпа, с много 
трогателни думи: „Мамо, 
мене ме призовава народния 
глас да се притека на помощ 
на поробеното си Отечество. 
Затова аз не мога да изпълня-
вам вече духовната си длъжност 
и сега се отказвам от нея. 
Земи косата ми, защото аз се 
отделям от тебе. И кога 
чуеш, че съм загинал, да я из-
вадиш, за да се опее и погребе 
вместо мене, защото може 
би ще остана неопят и непо-

гребан“. Гина пази косите 
докато е жива, после Яна ги 
съхранява. През 1907 г. преце-
нява, че това е реликва, която 
трябва да бъде достояние на 
хората. Затова решават да 
ги предадат с онова припро-
водително писмо. Най-напред 
са били в Етнографския музей, 
после във Военноисторическия 
музей, благодарение на което 
са спасени по време на бом-
бардировките над София през 
Втората световна война. 
След много тежки люти 
битки с Военния музей, една 
част от косите са вече в 

Карлово, в родния дом на 
Апостола, в параклиса „Всех 
Светих Болгарских“. Сега, 
символично макар, това може 
да се нарече гробът на Васил 
Левски.

– Имаше публикации, спо-
ред които Левски не е роден 
през 1837 г.?

– Лансират се още три 
възможни години за раждане-
то на Апостола. В първите 
десетилетия след Освобож-
дението, най-близките род-
ственици на Апостола опре-
делят по спомени, че той е 
роден на 6/18 юли 1837 г. По-
стигнатата договорка по-
степенно се вписва във фор-
миращия се в края на ХІХ век 
„официален“, романтично-
героичен разказ за доосвобо-
жденската ни история и 
придобива аксиоматично 
звучене. Независимо че годи-
ната на рождението на Васил 
Левски – 1837, придобива 
широка гражданственост, 
липсата на документални 
доказателства подхранва 
съмненията на отделни из-
следователи. И така, в пуб-
личното пространство се 
лансират още три възможни 
години за раждането на Апос-
тола. Според някои специа-
листи, Левски е роден през 
1846 г., защото след залавяне-
то му, в показанията си, да-
дени на 4 януари 1873 г. пред 
специализираната комисия, 

на въпрос за възрастта си, 
той отговаря, че е „на дваде-
сет и шест – двадесет и седем 
години“. Друг историк, позо-
вавайки се на дописка във в. 
„Съветник“ от 1864 г., допус-
ка, че много по-вероятно е, 
Апостола да е „роден през 1843 
г.“, а анализирайки различни 
източници, трети достига 
до извода, че Васил Левски е 
роден през 1840 г.

– Много са версиите и за 
предателството и залавяне-
то на Левски…

– Няма такъв документ, 
който да посочи, как точно 
властите са стигнали до 
Левски в ханчето край с. Кък-
рина. Но е споменат в пре-
дишни и сегашни, нови доку-
менти, че поп Кръстю е 
доносник на властите, и че 
получава възнаграждение. В 
тези последни документи 
става ясно какви огромни 
средства е заделяла османска-
та власт за шпионите си. От 
лятото на 1872 г., когато 
усилено се търси Левски на-
всякъде, в Сопот са изпрате-
ни двама шпиони, в Карлово 
е изпратен специален шпионин 
от Пловдив. Стана ясно, че 
негова снимка е иззета от 
Революционния комитет в 
Тетевен – на гърба ѝ има оп-
исание на характерни външни 
белези на Васил Левски, които 
са много близки като текст 
до това описание, което 
прави пред съда даскал Иван 
Фурнаджиев от Тетевен. 
Тази снимка на Левски беше 
позната доскоро само като 
фрагмент, (снимката в овала), 
а сега излезе цялата снимка. 
Не е ясно дали самият Васил 
Левски си е направил два ва-
рианта на тази снимка, цяла-
та и фрагмента, или турска-
та полиция е направила този 
фрагмент. За да бъде разпрос-
транена тя по всички поли-
цейски участъци и по този 
начин да бъде подпомогнато 
издирването и залавянето на 
Васил Левски. Така че остава 
открит въпросът за залавя-
нето. Не може да бъде оневи-
нен поп Кръстю, според мен 

и според сериозни историци. 
В преписката, която той сам 
написва, и която смята да 
изпрати като статия във 
вестник „Марица“, той се 
опитва да се оправдае. Не 
пише дословно и буквално „Аз 
предадох Левски“, но смисълът 
на целия текст е точно в 
тази посока. И все пак, да 
оставим някаква вратичка 
или процент вероятност, че 
не е той предателят. Дано 
излязат документи по този 
въпрос.

– Какво се знае за жените 
в живота на Левски?

– Нямаме, както при Ботев, 
написано черно на бяло „Ми-
ла ми, Венето, после Отечест-
вото обичам най-много тебе“. 
Но пък народни предания, 
немалко при това, му припис-
ват по някоя изгора. Не може 
да се каже обаче, доколко в 
тези народни предания има 
някакво зрънце истина или са 
само плод на желанието на 
хората да се сродят с Апос-
тола по този начин. Можем 
само да гадаем. Той е поел обет 
и за целомъдрие – че няма да 
има жена до него. Тези обети 
се дават за цял живот. Дори 
и да престане да служи като 
дякон, какъвто е случаят, той 
трябва да спазва този обет. 
Както и при бесилото, къде-
то поп Тодор Митов го из-
повядва, той пак напомня 
„Поменувай ме в молитвите 
си йеродякон Игнатий“.

Сега да дойдем на темата 
за жените. В Карлово около 
1920 година започва да се раз-
казва, че имали сърдечни от-
ношения с Евгения Бояджиева. 
Те всъщност са роднини. 
Нейната сестра е омъжена за 
негов първи братовчед. Съби-
рали са се на семейни празни-
ци, говорели си, те двамата 
са били интелигентни и об-
разовани хора, имало е какво 
да си кажат. Той си забравил 
една кама, оставил ѝ я, за да 
се пази. Нейни родственици 
по-късно са я дарили в Нацио-
налния исторически музей – 
камата е с белезникава косте-
на дръжка. 

Във Войнягово пък се раз-
казва за Йова – много лирично 
предание. Тя била сестра на 
хазаина на Левски. Най-лич-
ната мома в селото, „убава, 
убава като капчица, писана 
като икона, пъргава като 
сърничка, и всичките ергени 
църтели по нея“. Той искал да 
си откъсне от нейната гра-
динка цвете, тя му не дала. 
„Защото, ако ме излъжеш 
бачо Василе, няма да мога да 
се омъжа за войняговец“. „Аз 
няма да те излъже Йове, като 
се освободи България пак във 
Войнягово ще дойда, тебе 
даскалица ще направя.“ Той 
тръгнал по революционните 
си дела, по-късно основал ко-
митет и във Войнягово. 
Няколко пъти ходил в селото 
и винаги питал хазайката си 
баба Ивана за Йова. Последния 
път тя му казала „Йова, Ва-
силе, мина под венчило“. Ле-
гендата разказва още: „За 
кого се омъжи Йова – за Не-
делчо кръчмаря. Отишъл 
Левски, потропал на портата: 
Прощавай Неделчо искам да 
видя Йова. Излязла Йова с 
наведен поглед, а той: Про-
щавай, Йове, свободата за-
късня“. Извадил една огърлица, 
подарил ѝ я, и тази огърлица 
се пазила няколко поколения 
след Йова.

– Знае ли се колко комите-
та е организирал Левски?

– Никой не може да каже 
със сигурност точно колко 
комитета е направил Васил 
Левски. Много са. За някои има 
запазени писмени данни, но за 
много няма такива писмени 
данни, което не значи, че не 
ги е имало.  

– Откриха кости с твър-
дения, че са на Левски?

– Преди години, към 2000-
та, имаше много сериозни 
твърдения, че намерени бе-
дрена кост и зъб са на Левски. 
По този повод беше направе-
на ДНК експертиза – бяха 
изследвани тези кости и ДНК 
материал от родственица на 
Левски, потомка на сестра 
му Яна. За отдавна починал 
човек се използва митохон-
дриалният метод на изслед-
ване, при който трябва да 
бъде спазено условието, на-
следствеността да се преда-
ва само от майка на дъщеря 
– такъв беше пловдивският 
клон на рода. От Яна идва 
дъщеря ѝ София, нейната 
дъщеря Стефана и от нейна-
та дъщеря Божана Пачаурова, 
по мъж Василева, от която бе 
взет ДНК материал – уста-
новен е генотипът на Левски. 
Но той се различава от този 
на костите, които са били 
предоставени, което значи 
че не са били негови. Полови-
ната работа е свършена, ако 
бъдат намерени останки, за 
които по някакъв начин се 
твърди, че са на Левски, вече 
могат да бъдат изследвани 
само те, да се сравни с гото-
вия профил и да се докаже 
категорично дали са, или не 
са на Левски. Засега немалко 
са версиите, но нищо сигурно 
няма. Тук е мястото да кажа, 
че преди месец се е родил нов 
представител на голямата 
фамилия. Момиченце е, Кали-
на, най-малкият потомък на 
Левски.
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Още три версии кога е роден Левски
Бебето Калина – най-младият потомък на Апостола 

Община Айтос
ОБЩИНСКА АДМИНИСТРАЦИЯ

С ъ о б щ е н и е
Във връзка със задължението на Общинска администрация – Айтос да предприеме мер-

ки, позволяващи на хората с физически и зрителни увреждания да се придвижват и гласу-
ват на Изборите за Народно събрание на 02 април 2023 г., уведомяваме гражданите, че са 
организирани и предвидени за обозначаване специализирани избирателни  секции (СИК) 
съответно:

– № 014 – Заседателна зала на Община Айтос 
– № 015 – Малка заседателна зала на Община Айтос
– № 016 – ул. „Гурко“ 3 – Общински център за социални и здравни услуги (ОЦСЗУ) – Айтос.
Предприети са мерки за своевременното информиране на нуждаещите се граждани, 

чрез средствата за масово осведомяване. Заявки за помощ (превоз) предварително, както 
и в деня на Изборите ще се приемат от Общинска администрация – Айтос,  в часовете 
от 8.00 до 17.00 часа (в работните дни), на телефони 0558 2-35-42; 0898 530 016, и в избор-
ния ден от 07.00 ч. до 17.00 ч. Ще бъде изготвен и съответен график.

Надежда 
Петрова на сре-

ща с айтозлии 
във Военен клуб 

– Айтос
ФОТО: ВОЕНЕН КЛУБ 

– АЙТОС

В родослов-
ното дърво 
на Апостола 
трябва да се 
добави най-
младият по-
томък – близо 
двумесечна-
та Калина



Тракийско дружество 
„Петър Киприлов 1897“ 
– Айтос с председател 

Мария Тодорова, отчете 
дейността си през 2022 
година. Дружеството е 
сред най-активните па-
триотични организации в 
Айтос. На форума тракий-
ци се похвалиха с успехи и 
си поставиха амбициозни 
задачи за 2023 г. 

Гост на събранието беше 
Елена Петрова – правнучка 
на патрона Петър Киприлов. 
Петрова поднесе благодар-
ността на потомците на 
Киприлов към айтоските 
тракийци за преиздадената 
през 2022 г. „Биография на 
свещеник Петър (Пею) 
Киприлов“. Оказва се, че 

първата биография за све-
щеника е издадена през 1929 
г., и отпечатана в печат-
ница „Братя Ф. Апостоло-
ви“ в Айтос.

Изданието от 2022 г. е 
във връзка с изграждането 
на паметен знак на Кипри-

лов в Айтос, 170 години от 
рождението му и 125 го-
дини от началото на ор-
ганизираното тракийско 
движение в града. Разпрос-
транява с благословението 
на Н.В. Митрополит 
Сливенски Иоаникий. За 

първи път се публикува 
родословното дърво на 
Киприлов и съпругата му 
Станка Кърджева, предос-
тавено на дружеството 
на 26 март 2022 г., съста-
вител е Елена Е. Петрова.

На 14 март членовете 

на айтоското дружество-
то отново бяха заедно, за 
да отбележат 172 години 
от рождението на Кипри-
лов. Тракийци припомниха 
вълнуващи моменти от 
революционната дейност 
на свещеника и поднесоха 

цветя пред паметника му. 
Отново там, ръководство-
то на ТД „Петър Киприлов 
1897“ - Айтос готви голям 
празник, с който да отбе-
лежи Деня на Тракия - 26 
март.
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Айтоските тракийци преиздадоха биографията 
на Киприлов, готвят празник за Деня на Тракия 
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З А П О В Е Д № РД-08-201
гр.Айтос, 15.03.2023г.

На основание чл.44, ал.1, т.1 и ал.2 от ЗМСМА, 
във връзка с чл.35, ал.1 от Закона за общинска 
собственост, във връзка с чл.60, ал.1 и ал.3 и чл.45, 
ал.1 от Наредба за реда за придобиване, управление 
и разпореждане с общинско имущество, във връзка 
с решение №536, обективирано в протокол №42, от 
заседание на Общински съвет-Айтос, проведено 
на 24.02.2023г.

З А П О В Я Д В А М:
1.Откривам процедура за провеждане на 

публични търгове с явно наддаване за продажба на 
недвижими имоти – частна общинска собственост, 
представляващи: 

1.1.УПИ II-общ. в кв.19 по плана на с. Малка 
поляна, с площ 893 кв.м, отреден за „Индивидуално 
жилищно строителство”, с граници на имота: 
север – УПИ I-общ. в кв. 19, изток – улица, юг – 
УПИ III-общ. в кв. 19, запад – край на регулация, 
актуван с Акт за частна общинска собственост 
№945/05.09.2002г., с начална тръжна цена 19 150.00 
(деветнадесет хиляди сто и петдесет лв. и 00 
ст.) лв. без ДДС.

- Дата и час на търга – 06.04.2023г. от 09:30ч. 
в малката заседателна зала на Община Айтос.

- Определям стъпка за наддаване – 1000 лв. /
хиляда лева/ без ДДС, за имота описан в точка 1.1.

- Определям депозит за участие в търга – 10 
% от началната тръжна цена на имота, вносим 
в брой в касата на Община Айтос (стая №10), 
или по банков път по сметка на общината BG 
27BUIN95613300447527, BIC: BUINBGSF в „Алианц 
Банк България“ в срок до 12:00 ч. на 05.04.2023г. При 
внасяне на депозит по банков път, средствата 
следва да са постъпили по сметка на общината 
до 12.00 ч. на 05.04.2023г. 

1.2.УПИ III-общ. в кв.19 по плана на с. Малка 
поляна, с площ 848 кв.м, отреден за „Индивидуално 
жилищно строителство”, с граници на имота: 
север – УПИ II-общ. в кв.19, изток – улица, юг – 
УПИ IV-общ в кв.19 и запад – край на регулация, 
актуван с Акт за частна общинска собственост 
№946/05.09.2002г., с начална тръжна цена 18 180.00 
(осемнадесет хиляди сто и осемдесет лв. и 00 
ст.) лв. без ДДС.

- Дата и час на търга – 06.04.2023г. от 09:45ч. 
в малката заседателна зала на Община Айтос.

- Определям стъпка за наддаване – 1000 лв. /
хиляда лева/ без ДДС, за имота описан в точка 1.2.

- Определям депозит за участие в търга – 10% 
от началната тръжна цена на имота, вносим 
в брой в касата на Община Айтос (стая №10), 
или по банков път по сметка на общината BG 
27BUIN95613300447527, BIC: BUINBGSF в „Алианц 
Банк България“ в срок до 12:00 ч. на 05.04.2023г. При 
внасяне на депозит по банков път, средствата 
следва да са постъпили по сметка на общината 
до 12.00 ч. на 05.04.2023г.

2.Утвърждавам 2 /два/ комплекта тръжна 
документация за провеждане на търга, съдържащи 
следните документи: 

- Копие от заповед за насрочен търг;

- Заявление за участие – приложение №1;
- Декларация за оглед на имота- приложение №2;  
- Декларация за условията на търга и проекто-

договора - приложение №3;
- Декларация за съгласие за събиране, използване 

и обработване на лични данни – приложение №4; 
- Тръжни условия;
- Копие от Акт за частна общинска собственост;
- Копие от скица на имота;
- Договор за продажба /проект/
3.Закупуването на тръжната документация 

на стойност 30.00лв./тридесет лева/ без ДДС, да 
става в Центъра за административно обслужване 
в Община Айтос до 16.00ч. на 04.04.2023г. 

4.Кандидатите следва да представят в запечатан 
непрозрачен плик до 12.00ч. на 05.04.2023г. в 
Центъра за административно обслужване в 
общината следните документи:

4.1 Заявление за участие в търга-приложение №1;
4.2 Декларация за оглед на имота - приложение №2;
4.3 Декларация за условията на търга и проекто-

договора - приложение №3;
4.4 Декларация за съгласие за събиране, използване 

и обработване на лични данни – приложение №4
4.5 Документ за внесен депозит;
4.6 Документ за закупена тръжна документация;
4.7 Пълномощно с нотариална заверка на подписа 

конкретно – за имота, предмет на търга, когато 
се участва чрез пълномощник. Допустимо е 
пълномощното да не се постави в плика, а да се 
предаде на комисията на нейното заседание. На 
комисията се предоставя оригинал или заверено 
за вярност копие, като в този случай оригиналът 
се показва за сверка.

5.До участие в търга ще се допускат физически и 
юридически лица. Върху плика, в който кандидатът 
е поставил необходимите документи за участие в 
търга се записва обекта на търга, наименованието 
на кандидата и ако е юридическо лице се записва 
и ЕИК на фирмата. 

6.Оглед на имотите може се извърши всеки 
работен ден до 12.00ч. на 05.04.2023г. с представител 
на Общината, след представяне на документ за 
закупена тръжна документация и предварителна 
заявка най-малко един ден преди датата на огледа.
7.Начин на плащане: в 14-дневен срок от влизане 
в сила на заповедта за спечелил участник, 
спечелилият кандидат следва да внесе пълната 
сума и дължимите данъци и такси, и да се яви за 
сключване на договор.

Настоящата заповед да се обяви във вестник 
„Народен приятел”, електронната страница на 
Община Айтос и да се постави на информационното 
табло на Общината.

Изпълнението на настоящата Заповед възлагам 
на отдел „Общинска собственост“.

Контрол по изпълнение на заповедта ще 
упражнявам лично.

Допълнителна информация на тел.: 0558/2 34 
40, 0558/2 77 45.

ВАСИЛ ЕДРЕВ    
КМЕТ НА ОБЩИНА АЙТОС

ОБЩИНА АЙТОС
ОБЩИНСКА АДМИНИСТРАЦИЯ

„АЙТОС-АВТОТРАНСПОРТ“ ЕООД - град Айтос
Търси да назначи: 
АВТОМОНТЬОР 

МЕХАНИК ЗА ГОДИШНИ ТЕХНИЧЕСКИ ПРЕГЛЕДИ
Повече информация на тел. 0879 29 77 22

На 06 април 2023 г., от 13.00 часа, на 
площад „Свобода“ (при лоши метеорологични 
условия в салона на НЧ „Васил Левски 1869”) 
ще се проведе Общински фолклорен 
празник-конкурс, свързан с пролетните 
празници: Цветница, Лазаровден, Великден 
и Гергьовден.

Празникът е традиционен и е включен в 
Културния календар на Община Айтос за 
2023 г.. Целта му е да съхрани за поколенията 
стародавните народни традиции, да опази и 
обогати националното ни танцово и песенно 
културно наследство.

Организация на празника
Организатори на празника са Община 

Айтос, НЧ „Васил Левски 1869”.
Организационен екип съставя предварителна 

програма за участие на представителни групи 
от учебните заведения в община Айтос, 
фолклорни групи на читалищата и Военен 
клуб – Айтос. Определя реда за явяване на 
групите, който е задължителен за всички 
участници.

Заявки за участие се приемат до 29.03.2023 
г. в НЧ „Васил Левски 1869“ Айтос или на 
имейл: chitalishte_aitos@abv.bg

Допълнителна информация на тел. 
0558/ 2-27-23

Регламент за участие
А. Обредни групи- представят обичай от 

пролетния празнично-обреден календар – до 
10 мин. (Цветница, Лазаровден, Великден, 
Гергьовден).

Б. Певчески групи – изпълняват две песни, 
свързани с пролетните празници – до 6 мин.

В.  Танцови групи – изпълняват песен и 
танц – до 6 мин.  

Участниците ще се състезават в три 
възрастови групи – начален, среден и горен 
курс. Необходимо е да се обърне внимание 
на традиционната форма на изпълнение. 
Желателно е песните да не са включени в 
задължителната програма в учебниците 
по музика. 

В рамките на празника се организират 
и следните конкурси:

А. Ревю на костюми – лазарка.
Б. Моминска китка или кумичен венец. 
В. Великденско яйце или великденско дърво.
Г. Обреден хляб.
Всички групи и състави получават диплом 

за участие.
Наградите за отличените от журито 

участници са осигурени от Община Айтос.
Забележка: 
Китките, венците и яйцата, великденските 

дървета и обредните хлябове се предоставят 
на организаторите (в сградата на НЧ „Васил 
Левски 1869“- Айтос) един ден преди празника 
– за експониране на изложба. 

ВСИЧКИ ГРУПИ ТРЯБВА ДА СЕ ЯВЯТ на 
6 АПРИЛ 2023 г., в 13.00 ч. с ОТЛИЧИТЕЛНИ 
ТАБЕЛИ НА УЧИЛИЩЕТО/ЧИТАЛИЩЕТО 
ЗА ОБЩА СНИМКА.

Заявка за участие – от сайта на Община 
Айтос - www.aytos.bg

Община Айтос организира
пролетен празник „От Цветница – до Гергьовден 2023“
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Вълнуваща среща с „Хора без дубъл – 2“ на Геновева Зафирова

Община Айтос и ЕКОПАК Бъл-
гария започват съвместна кампа-
ния „Градска рециклиада“ с мисия-
та да спасят стотици тонове 
отпадъци от природата и да 
осигурят животоспасяваща първа 
помощ при внезапен сърдечен арест. 
Това е най-мащабната и първа по 
рода си подобна инициатива, коя-
то се провежда в 14 общини в 
България от март до декември 2023 
г. под мотото: „Рециклирай пласт-
масовите бутилки и метални 
кенове - спаси живот!“

Целта, която си поставяме, е 

да увеличим с поне 70% събирае-
мостта на пластмасови бутилки 
и алуминиеви кенове на терито-
рията на общината за периода от 
март до декември 2023 г. спрямо 
същия период на миналата година. 

При успешен резултат от 
кампанията и постигане на целта 
ѝ ще бъдат поставени един или 
няколко автоматични дефибри-
латора за животоспасяваща 
първа помощ. 

От март до декември 2023 г. 
Община Айтос и ЕКОПАК ще 
организират редица инициативи, 

с които да ангажират граждани, 
бизнес, училища и детски градини 
да се включат в кампанията. 

Искрено вярваме, че с помощта 
на всички нас – институции, 
граждани и бизнес, ще постигнем 
и надминем целите на кампанията. 

На 20.04.2023 г. е организирано 
извозването на събраните пласт-
масови бутилки и алуминиеви 
кенове. 

Желаещите да се включат в 
кампанията могат да подадат за-
явка до 19.04.2023 г. на тел. 0897992321 
– Катя Иванова, Община Айтос.

Община Айтос и ЕКОПАК България започват съвместна кампания „Градска рециклиада“

ТАТЯНА ЙОТОВА

Тази година Айтос чест-
ва 155 години от създа-
ването на първото 

българско училище в града, 
чийто първоприемник е 
Средно училище „Христо 
Ботев“. Сред многото ини-
циативи, свързани с паметта 
на времето и с издирвателска 
дейност, по инициатива на 
училището и при гостопри-
емството на Военния клуб, 
на 7 март 2023 в тържест-
вената зала Геновева Зафи-
рова представи изданието 
от поредица „Хора без дубъл 
– 2“. 

Книгата е сборник с очер-
ци, мемоари, статии, разка-
зи, стихотворения, импресии 
за изтъкнати личности на 
града ни. Авторката споде-
ли изключително интересни 
моменти от творческата 
история на книгата, които 
впечатлиха любознателната 
публика с търсачеството на 
човек, загрижен за история-
та на родния град, отговорен 
към точността на фактите 
и с мисъл за бъдещето. Сред 
персонажите, обитатели на 
книжното пространство на 
„Хора без дубъл – 2“ читате-
лят има възможност да 
преоткрие уникални лично-

сти от Орловия град, които 
имат заслуги за развитието 
му, за очертаване на духов-
ната идентичност на ай-
тозлии, за въздигане на па-
триотичния дух. 

Ето какво споделиха при-
състващите на събитието 
издатели от „Либра Скорп“ 
– Петя Станева и Денчо 

Михов: „Различни герои, 
различни съдби, като пъстра 
палитра преплетени в жи-
вата история. Различни 
хора с различни професии – 
лекари, учители, учени, 
краеведи, поети, писатели, 
читалищни и духовни дея-
тели, общественици, но 
всички те обединени от 

общата кауза – любовта към 
родния град“.

С много любов и призна-
телност авторката говори 
за учителите Стефанка 
Пенчева, Величка Койчева, 
Мария Чернаева, Стефка 
Фотева, Мария Попова, 
Здравка Терзийска, за Пенка 
Кирязова, настоящ директор 
на СУ „Христо Ботев“, за 
лекарите Петя Златанова, 
доктор Кръстев, доктор 
Силвия Маркова, доктор 
Павлина Попова, за Петър 
Панчев – краевед, Атанас 
Атанасов – общественик 
историк и за още колоритни, 
едри фигури от градчето.

Геновева Зафирова изрази 
своята благодарност към 
редактора на книгата Катя 
Костадинова не само за осъ-
ществения достъп до архив-

ните броеве на вестника със 
статии и материали за ге-
роите, но и за активното ѝ 
участие в оформлението на 
книгата, в подбора на фото-
си, в общата концепция на 
изданието. Благодарности 
получиха и издателите за 
професионализма в издател-
ския процес.

В срещата със свои реци-
таторски изпълнения от 
сборника се включиха учени-
ците от СУ „Христо Ботев“ 
Самуил Щерев, Еда Юмерова, 
Ивайла Момчилова, Калоян 
Кърпачев. В срещата, заин-
тригувани от живота на 
интересните местни лич-
ности, се включиха с въпро-
си ученици, учители от СУ 
„Христо Ботев“, самите 
герои от книгата, приятели 
на Геновева Зафирова. Една 

много родолюбива среща в 
още по-родолюбивото прос-
транство на Военния клуб 
с началник Иван Иларев! 

На добър час на книгата и 
да достигне до бъдещите 
пазители на паметта на 
родното място.

Татяна Йотова 
(вдясно) – водещ 

на събитието
СНИМКИ: НИКОЛАЙ 

ДИМИТРОВ

„МБАЛ – Айтос“ ЕООД се сдоби с чисто ново 
инфекциозно отделение. До реновирането на най-
старото болнично отделение се стигна след като 
през 2022 г. Община Айтос получи покана за включ-
ване на МБАЛ – Айтос като партньор по проект 
„Укрепване капацитета на болничната мрежа за 
реакция при кризи“ на Министерството на здраве-
опазването. 

Поканата получи и одобрението на Общинския 
съвет, подписано беше споразумение за подготов-
ката и изпълнението на проектно предложение по 
процедура за предоставяне на безвъзмездна финан-
сова помощ – „Мерки за справяне с пандемията“ по 
Оперативна програма „Региони в растеж“. Инвес-

тицията за генералния ремонт, за обзавеждането 
и оборудването е на стойност 308 138. 22 лв. с ДДС.

„През последните години тук бяха лекувани много 
болни от ковид от общината и региона, при трудни 
условия за лекарите, персонала и пациентите. Целта 
е генералният ремонт и съвременната болнична 
среда да подобрят качеството на лечение. След Дет-
ско отделение, Инфекциозно е второто отделение в 
общинската болница, реновирано по европейски 
стандарти. През м.г. в „Медицински център І“ ЕООД 
бяха инвестирани 250 хил. лв., за да имат айтозлии и 
съвременна доболнична помощ“, коментира за общин-
ското издание кметът Васил Едрев.

НП

Айтос се сдоби с чисто ново инфекциозно отделение



осподин Панчев, да започ-
нем първо от там, на 
какво според Вас се дължи 
спекулата в цените на 
различни стоки, сред кои-
то най-вече храни? Едни 
казват, че е от липса на 
добро законодателство, 
което позволява нелоялни 
търговски практики, 
други пък твърдят, че 
всичко идва от произво-
дителите, които завиша-
ват цените на производ-
ството си. Къде всъщност 
е проблемът?

– Все още не мога да 
разбера какво точно се 
нарича „спекула“ през по-
следните един-два месеца. 
На българския пазар (както 
и в цяла Европа, с изключе-
ние на Швейцария) има 
много висока инфлация. 
Тази инфлация се изразява 
в повишение на цените на 
храните, на стоките от 
първа необходимост, из-
общо на целия живот.

Източникът на инфла-
цията не са нито търго-
вците, нито производи-
телите. Тя идва, както 
винаги в историята, от 
паричната политика на 
централните банки. От 
печатането на пари, което 
направиха Европейската 
централната банка (ЕЦБ), 
Федералният резерв в САЩ 
и други големи централни 
банки през 2020 г., в опит 
да се парира рецесията 
вследствие на Ковид-19 и 

локдауните.
Нищо не се е променило 

при търговците и произ-
водителите през послед-
ните две години, че да 
можем да проследим инфла-
цията до тях. Ако има 
лоши практики, те са съ-
щите като през 2020 г., 
когато имаше дори дефла-
ция в някои месеци. Т.е. днес 
не е по-скъпо заради тях.

– Нормални ли са надцен-
ки между 50 и 90 процента, 
както констатираха дър-
жавните проверки? Къде 
се губи връзката по лини-
ята от фермата до мага-
зина?

– Нормални са, ако има 
кой да ги плаща. В крайна 
сметка всеки може да про-
дава на каквито иска цени, 
а останалите да решат 
дали да купуват от него. 
Достатъчно е свободен 
пазарът, че ако видим ня-
къде твърде големи над-
ценки, да потърсим по-
евтина алтернатива. 

Проблемът е, че цените 
растат навсякъде и това 
е точно инфлацията, по 
определение – ръст на 
всички цени в икономиката. 
От нея не може да се избя-
га. Трябва да се мине през 
икономическа болка, за да 
се спре това повишение на 
цените – помним хиперин-
флацията в България от 
1997 г.

– Освен да констатира 
спекула, има ли визия и 
начин държавата да се 
пребори с нея?

– Аз намирам констата-
циите за т.нар. „спекула“ 
от страна на държавата 
за силно подвеждащи. Слу-
жебното правителство 
няма идейния и професио-
нален капацитет да под-
готви набор от мерки за 
намаляване на негативни-
те ефекти на инфлацията 
върху потребителите, 
затова започна медийна 
кампания, целяща прехвър-

ляне на вината. Ще нарочим 
веригите, ще нарочим 
производителите, все 
някой друг ще е виновен, а 
не този, който може да 
намали ДДС, да увеличи 
програмата за ваучери за 
храна и т.н.

Тук трябва да отбележа, 
че основните инструмен-
ти за адресиране на инфла-
цията не са в ръцете на 
българската държава, а там, 
където е създадена инфла-
цията. Например във 
Франкфурт, където е 
централата на ЕЦБ. Пред-
полагам, че затова и всъщ-
ност правителството у 
нас просто води медийна 
кампания, но това пак да 
кажа, не е правилно.

– От какви нелоялни 
практики ще посъветвате 
читателите ни да се пазят, 
когато пазаруват?

– Читателите трябва 
винаги да търсят най-до-
брото предложение по 
линия цена/качество. При 
създалите се обстоятелства 
много производители 
предлагат алтернативни 
начини за това тяхната 
стока да достигне до по-
требителя, заобикаляйки 
класическата верига на 

доставки. 
Т.е. аз бих търсил тези 

нови, по-добри предложения, 
за да се оптимизира паза-
руването. Фирмени мага-
зини на производители, 
фермерски пазари и т.н. 
Може би ще се повторя, 
но от инфлацията не мо-
же да се избяга лесно, освен 
ако нямаме собствено 
производство.

– Въвеждането на таван 
на цените решение ли е? 
Доста икономисти са 
разделени по темата.

– Моето мнение е, че 
таван на цените ще създа-
де повече проблеми. Ефек-
тите ще са два – забавяне 
на инфлацията, която ще 
избухне още по-висока след 
време (представете си 
плажна топка, потопена 
под вода). Вторият ефект 
е подобно на пазара за ле-
карства (където на прак-
тика има нещо подобно 
като тавани) да видим 
липси по магазините. В 
Унгария скоро го бяха проб-
вали подхода с таваните 
и не проработи, въпреки 
че унгарската държава има 
значително по-сериозен 
капацитет от нашата за 
изпълнението на икономи-
чески политики.

– Можем ли да вземем 
пример от Хърватска? Там 
се въведе таван на цените 
за 9 от най-продаваните 
хранителни продукти и 
печалбата от тях се огра-
ничи до 5%.  

– В Хърватска имаха 
голям проблем с определе-
на кошница от стоки и 
услуги вследствие на до-
пълнителна инфлация при 
влизане в еврозоната. У 
нас тя е известна като 
инфлация от „закръгляне“ 
или от „превалутиране“, 
която винаги се получава 
смениш ли местната ва-
лута с евро. 

Така че, основният урок 
от Хърватска е да не до-

пускаме грешката да се 
влиза в Еврозоната, особе-
но по време на най-голяма-
та инфлационна криза за 
последните четири десе-
тилетия. И това е като 
имате предвид, че хърват-
ската държава се готви за 
този преход още от 2017 
г., не искам да си предста-
вям какво чудо щеше да 
бъде у нас, ако ни бяха 
позволили да се присъединим 
през 2024 г. реално без ни-
каква подготовка.

– Какво влияние оказва 
инфлацията върху цялост-
ната картина?

– Инфлацията е всъщност 
по-важното в картината, 
основният проблем, на 
който трябва да се обърне 
внимание. Т. нар. „спекула“ 
дори все още не се дефини-
ра от служебното прави-
телство. Оказва се, че при 
техните проверки, те 
установяват много, но на 
практика минимални на-
рушения, обикновено с 
практиките по обявяване 
на промоции и намаления. 

Не може да очакваме, че 
заради начина, по който се 
рекламира една стока, це-
ната ѝ се покачва с 20-30-40% 
през последната една годи-
на. Дълбоко наивно е това. 
Министерство на иконо-
миката, вместо да обикаля 
сутрешните блокове по 
телевизиите, трябва да 
подготви пакет от мерки, 
с всички нужни изчисления, 
за намаляване на ефекта 
от инфлацията. Подобни 
неща се правят в целия 
Европейски съюз още от 
началото на 2022 г.

Още по-неприятно, 
Министерство на финан-
сите и БНБ профукаха 
цялата 2022 г. в неуспешни 
опити да се стягат кола-
ните на българите, за да 
можело да ни приемат в 
еврозоната. Целият капа-
цитет на двете най-важни 
държавни стопански ин-

ституции не беше фоку-
сиран върху инфлацията, 
а върху еврото. Е кое е 
по-важното, според вас? 
Да се влезе в еврозоната 
точно през 2024 г. или да 
се парира (доколкото е 
възможно) процесът на 
обедняване на българите.

– Не на последно място 
– покупателната способ-
ност на българина. Докога 
ще издържи на такива 
цени и от какво още ще 
трябва да се лишава едно 
нормално семейство?

– Покупателната спо-
собност на българина вече 
отчетливо намалява. Чувам 
мои колеги да се хвалят 
колко здрава била иконо-
миката, как имало малко 
безработица и растели 
заплатите. Вгледаме ли се 
внимателно в данните, ще 
видим една различна кар-
тина. Доходите на бълга-
рите изостават спрямо 
ръста на цените, особено 
при работещите хора – при 
домакинствата доходите 
от заплати изостават с 
над 10 п.п. спрямо разходи-
те. Излязоха данни на НСИ 
миналата седмица, че бли-
зо 70% от българите не са 
получили повишение на 
доходите през 2022 г., то-
ва означава, че са обеднели 
поне с размера на инфлаци-
ята, който е 16,9% за ми-
налата година.

Нещо повече, за да се спре 
инфлацията, трябва да се 
мине през период на рецесия, 
период на икономическа 
криза, при която намаляват 
инвестициите, спада ръс-
тът на стопанството, 
повишава се безработица-
та, замразяват се запла-
тите. С други думи, вече 
обеднели заради инфлаци-
ята, можем да се окажем в 
нещо подобно на 2008 г. и 
2020 г., когато пред бюра-
та по труда се извиха 
опашки – при това още 
тази година.
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Въвеждането 
таван на цените 

ще създаде 
повече проблеми

 Стоян Панчев е 
завършил Софийски 
университет и University 
of London. 
 Работил е в Institute of 
Economic Affairs, London и 

Института за пазарна 
икономика, София. 
 Председател на 
Българско либертариан-
ско общество. 
 Съосновател на 

Експертния клуб за 
икономика и политика 
(ЕКИП). 
 Преподавател в 
Софийски университет 
„Св. Климент Охридски“

„
Не искам да си 
представям 
какво чудо 
щеше да бъде у 
нас, ако ни бяха 
позволили да се 
присъединим 
през 2024 г. в 
Еврозоната

Стоян Панчев, икономист:

Г
ГЕОРГИ РУСИНОВ

ИНТЕРВЮ

СТОЯН 
ПАНЧЕВ                                     
ФОТО: БГНЕС
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МОНИКА ИЛИЕВА

Г -н Скумов, излезе от 
печат книгата Ви 
„Солодобивът в Ан-
хиало/Поморие от 

1878 до 1951 година“. Из-
следване, което хвърля 
различна светлина върху 
проучвания период, извеж-
да неизвестни факти, 
подкрепени документално, 
и не на последно място 
вълнува местните. Как се 
роди идеята за книгата?

– Изследването ми за-
почна с изграждането на 
Музея на солта в Поморие, 
при изпълнението на про-
екта „Всичко за солта“, 
съвместен с още три дър-
жави – Гърция, Словения и 
Португалия, места със 
стари солници, аналогични 
на анхиалските. Оттогава 
събирам материали, изслед-
вам солодобива в Анхиало. 
Не на последно място аз 
съм помориец, 

в мен живее споменът 
за солниците 

като конструкция, като 
вид, как са се променяли 
през годините, като тех-
нология и начин за добива-
нето на солта. 

– Какви са източниците, 
на които се опирате в 
книгата, и колко време 
продължи работата Ви по 
нея?

– Концентрирано съм 
работил върху книгата 
около 8 – 10 години. Прочел 
съм всички съществуващи 
документи по темата от 
„Държавен вестник“, днев-
ниците на Народното 
събрание, Държавния архив 
– Бургас, архивите на Об-
щина Поморие. В книгата 
няма градски легенди, лич-
ни спомени и сантимент, 
базирал съм всичко на до-
кументи. Особено инте-
ресни са онези от Народ-
ната библиотека „Иван 
Вазов“ – София на османо-
турски, намерили място 

в „Солодобивът в Анхиало/
Поморие от 1878 до 1951 
година“. Най-старият 
документ за солодобива в 
града е от края на XIV век 
– портолан. Toй служи на 
моряците, в него са описа-
ни брегове, селища, прис-
танища, ветрове. Този 
портолан е намерен във 
Ватикана от покойния 
проф. Божидар Димитров, 
самият той го датира от 
края на XIV век. В него пи-
ше: „Анхиало има солници“. 

– Как избрахте перио-
диката 1878 – 1951 г., има 
ли специфика в нея?

– Както споменах, започ-
вайки от най-старо време, 
първият документ за съ-
ществуването на солни-
ците в Поморие е от края 
на XIV век, акцентирам – 
документ, не става въпрос 
за предания и легенди. 
Следва периодът на осман-
ското владичество – XV 
– XIX век, за който е изда-
дена монография от проф. 
Грозданова и доц. Андреев. 
В нея се пише за Черномо-
рието, но упоменатото 
касае Анхиало. Моята 
книга продължава със след-
ващия значим период от 
историята ни – 1878 г., края 
на османския период, Ос-
вобождението на България 
от турско владичество до 
1951 – годината, белязана 
от национализацията, чрез 
която се одържавяват 
солниците.

– Какво е характерно за 
производството през 
изследвания от Вас период? 
По какъв начин е подкрепян 
солодобивът в Анхиало от 
местната управа в годи-
ните назад?

– В книгата съм разгледал 
подробно технологията на 
солопроизводството и 
нормативната база – съз-
даването на закони, пра-
вилници и наредби, свърза-
на със солодобива. 

Държавата създава пър-
вите правила на отрасъла. 
Проследявам организацион-
ната структура, връзката 
между нея и регионалните 
структури, развитието 
и взаимодействието им.

Важно направление е 
технологичното усъвър-
шенстване на солниците. 
До края на ХIX и в първите 
години на XX век те рабо-
тят по традиционен начин, 
както е било преди стоти-
ци години, без особена 
разлика. 

Технологията за добив 
на морска сол се състои в 
изпарение на морската 
вода, солта кристализира, 
събира се и се изнася. В 
морската вода има не само 
натриев хлорид (готварска 
сол), има гипс, калциев кар-

бонат, магнезиеви соли и 
други микроелементи. 
Получената сол трябва да 
отговаря на изисквания, 
тя е хранителен продукт. 

Ресурсът, който използ-
ваме в нашия регион, е с 
различно съдържание на 
соли. 

Черноморската вода е 
с по-ниска соленост, 

сравнена с тази в 
Егейско море. 

За да получим едно и също 
количество сол, трябва да 
изпарим повече вода. Това 
неизменно се отразява на 
икономиката на процеса. 
Много изгодно е да се до-
бива сол от по-солена вода. 
Природата е щедра към 
анхиалци, предоставяйки 
им Поморийското солено 
езеро. То играе ролята на 
естествен изпарител, а 
водата в него е морска. Тъй 
като езерото е плитко, 
бързо се нагрява от слън-
чевите лъчи, водата става 
между два и четири пъти 
по-солена, отколкото 
морската. По тази причи-
на всички солници в Анхи-
ало са разположени около 
езерото. Градът ни е раз-
полагал и разполага с най-
добрите условия за произ-
водство на сол, съчета- 
вайки природен ресурс и 
икономика.

През 1888 – 1889 г. е съз-
даден първият закон в 
Княжество България, с 
който се регулира произ-
водството на сол (вж. до-
пълнителната информация). 
В него бил описан подробно 
солодобивът – от това 
какви трябвало да бъдат 
солниците и конструкци-
ята им, през това как 
трябвало да работят, кой 
ги управлявал, до това как 
се финансирали и как се 
изкупувал готовият про-
дукт. Условията се проме-
няли, редували се периоди

 
на държавен монопол  

и свободен пазар. 
Държавата задължител-

но е изкупувала солта, 
производителите ѝ не са 
имали право да я продават 
на друг. Солта била акцизна 
стока. За сравнение ще ви 
върна назад в турско време. 
Солниците били собстве-
ност на султана. Управля-
вал ги надзирател. Същест-
вувала откупна система. 
Именно тези условия вла-
деят Източна Румелия. Тъй 
като Анхиало остава в 
пределите ѝ, Северна Бъл-
гария се оказва без солници 
до Съединението – факт. 

1935-а е година, в която 
се въвежда монопол на сол-
та. Логиката на държавата 
е „по-добре да си определим 
цената на солта, която 
ние изкупуваме и препро-
даваме“. Солниците са 
частни, но в условията на 
монопол само държавата 
имала правото да изкупува 
продукцията им и да опре-
деля цената. 

Другият момент, за 
който вече споменах, кога-
то държавата няма анга-
жименти към солниците 
– свободен пазар – тя съ-
бира единствено данъците 
и акцизите от тях. Ако 
трябва да обобщим, пре-
обладавал е свободният 
пазар на солта. 

– Какви мерки е предпри-
емала държавата, с които 

да защити анхиалските 
солари? Съществуват 
данни, че произвежданата 
сол не била в достатъчни 
количества и се налагало 
да бъде внасяна.

– Морска сол се внасяла 
от Турция или от брего-
вете на Егейско море и 
Италия. 

Вносната сол била 
по-евтина и  

по-качествена  
от нашата, 

условията за производ-
ството ѝ били по-добри. 
Регулацията се осъщест-
вявала чрез вносните мита, 
държавата преценявала 
дали да разреши вноса ѝ. 
Естествено, местните 
солопроизводители не 
желаели вносната стока на 
пазара. 

Държавата си правела 
сметката, че са ѝ необхо-
дими 50 – 60 хил. тона за 
година, а се произвеждали 
не повече от 30 хил. тона 
за периода, което означа-
вало, че останалите тряб-
вало да бъдат внесени. 
Въпросът бил в какво ко-
личество и какъв да бъде 
размерът на митото. 

Тази стопанска конюнк-
тура касаела не само По-
морийските солници, но и 

Бургаските, които през 
1922 г. започнали да работят 
много активно. Дотогава 
солодобив имало само в 
Анхиало. Не мога да не спо-
мена, че третата значима 
за страната солница, до-
биваща каменна сол, била в 
Провадия. На територия-
та на Балчик също имало 
производство, но в малки 
количества, които нямали 
търговско значение. 

По отношение на отра-
съла държавата имала 
протекционистична поли-
тика. Солопроизводите-
лите били с нагласата, че 
„държавата трябва да ни 
защитава, ние сме нейните 
граждани“. Тя трябвало да 
пази поминъка на хората. 
Ако се допуснела евтина 
сол да залее пазара, солари-
те и техните семейства 
оставали без препитание. 

Факт е, че солодобивът 
е един от основните по-
минъци, но не бива да се 
забравят лозята и виноп-
роизводството. Изнасяли 
се сериозни количества 
вина и ракии. Солодобивът 
е доходоносен в онези годи-
ни. Старите хора казвали 
така: „наливаш вода, съби-
раш пари“. Антон Стра-
шимиров пише, че местни-
те женели дъщерите си с 
няколко солници зестра. 

Химикът доц. д-р

Солодоби

„наливаш вода, 

Кметът Иван Алексиев получи един от първите екземпляри от автора (вдясно)  ФОТО: ОБЩИНА ПОМОРИЕ

Законът за купуването и 
продажбата на морската сол 
от правителството на 
Княжество България. С указ 
от 3 февруари 1892 г. е 
утвърден Правилникът за 
солното управление и 
солното производство в 
Анхиало. 
 В него за първи път се 
постановява редът за 
производство, приемане, 
съхранение и продаване на 
солта от анхиалските 
солници. Солното управление 
упражнява общия надзор 
върху производството на 

солта, приема я от произво-
дителите, складира я и я 
продава.
 Записани са правата и 
задълженията на длъжност-
ните лица: управител, 
секретар, писари, надзирате-
ли и др. Дейностите по 
защита на солниците от 
морски наводнения са 
включени в задълженията на 
солния управител. Надзира-
телят на солниците има 
задължението да „нагледва 
дигите“ и да докладва на 
управителя. Предвидено е 
наказание за лицата, които 

повреждат дигите. 
В задълженията на управите-
ля е да надзирава чистотата 
в езерата, каналите и 
солниците, да взема мерки за 
навременното прибиране на 
солта. 
 Съвместно с общинското 
управление се определя 
началото и края на солодобив-
ния сезон, който започва от 
април или май и завършва не 
по-късно от края на октом-
ври. 
 Преди началото на сезона 
собствениците се задължа-
ват да извършат нужните 

Първи закон за солта

 Роден е в Поморие. Завършва 
Висшия химикотехнологичен инсти-
тут – Бургас, работи в Нефтохими-
ческия комбинат. 

 До 2016 г. е преподавател в 
Университет „Проф. д-р Асен Злата-
ров“, в годините 2007 – 2016 е и 
завеждащ катедра във висшето 
училище. 

 Ръководи проекти с европейско и 
местно финансиране, чрез които е 

създаден Музеят на солта в Поморие, 
на който е главен уредник (до 2012 г.). 

 От 2003 до 2007 г. е председател 
на Българското солодобивно коопера-
тивно дружество (Солната коопера-
ция) в Поморие. 

 В последните години научните 
му интереси са насочени в областта 
на историята и технологията за 
добиване на морска сол в Анхиало/
Поморие. 

ВИЗИТКА

Прикосимфони – договори за 
зестра на анхиалска булка

В документ, 
открит във 

Ватикана от 
проф. Божидар 

Димитров и 
датиран от 
него от XIV 
век, пише: 

„Анхиало има 
солници“ 

доходоносен
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– Съществуват ли до-
кументи в подкрепа на 
Страшимиров, или напи-
саното от него е своеоб-
разна хипербола? 

– Има такива документи. 
Съгласно Берлинския дого-
вор от 1878 г. град Анхиа-
ло попада в областта Из-
точна Румелия. Прави- 
телството на областта 
смята въпроса за собстве-
ността на солниците за 
неизяснен и през 1884 г. 
забранява издаването на 
документи за собственост 
върху тези имоти. 

Никой от анхиалските 
солопроизводители няма 
редовни турски докумен-
ти за собственост, но 
въпреки това те постъпват 
със солниците си както 
всички притежатели на 
частни недвижими имоти, 
т.е. експлоатират, прода-
ват или ги подаряват. 
Някои от тях имат тур-
ски съдебни протоколи 
(хюджет) за солниците си. 

Други притежават особе-
ни документи, прикосим-
фони – договори за зестра, 
издадени от Анхиалската 
митрополия. В тях са 
описани движимите и не-
движимите имоти, които 
булката занася на младо-
женеца като зестра. 

– Сдруженията на со-
лопроизводителите са 
намерили място в книгата. 
Каква е тяхната роля в 
запазването и развитието 
на солниците? 

– На организациите на 
солопроизводителите съм 
посветил десетки стра-
ници в изследването си. 
Например на фонд „Анхи-
алски/Поморийски солници“ 
– сдружение, което изигра-
ва ключова роля за разви-
тието и модернизирането 
на солодобива в града. 
Фондът се ръководи от 
управителен съвет. Упра-
вителят му – инженер-
химик, е назначаван от 
министъра на финансите 
и следователно се ръково-
ди от него. В състава 
влизал и представител на 
Солната кооперация в 
Поморие и такъв на неко-
оперираните производи-
тели на сол. В нея намира-
ли място по-дребните и 
средните солопроизводи-
тели. Логично – по-едрите 

били самостоятелни игра-
чи. 

Чрез ръководството на 
фонда – компетентно – 
начело с безспорния специа-
лист проф. Лука Йоцов, 
председател с диплома от 
реномирано висше училище 
в Германия, с положително 
отношение към местните 
хора и опирайки се на бога-
тия им хилядолетен опит 
в солопроизводството, се 
съставя компетентно 
ръководство в отрасъла. 

– Как се е финансирал 
фондът?

– Когато държавата 
спира поддържането на 
защитната преграда на 
морския бряг, през 1894 г. 
солопроизводителите 
създават дружество с 
особени функции. Отделят 
5% от солта, която про-
извеждат, и с продажбата 
ѝ организират и поддържат 
предпазна преграда срещу 
наводненията на морския 
бряг. Преградата има за цел 
да воюва с бурното море, 
съоръжението пазело града 
и солниците. Акцентирам, 
че това е специфичен про-
блем от хилядолетия само 
за нашия град. Солниците 
в Бургас нямат такъв 
проблем. За него се говори 
в документ още в XV век, 
на който аз съм се натъквал 

при написването на кни-
гата. 

Да се върнем към защит-
ното съоръжение – то 
представлява два реда 
колове, разположени на 
пясъка на плажа – и до ден 
днешен са запазени части 
от тях. Между коловете 
се насипват камъни, полу-
чава се преграда, която 
спира вълните. 

На по-късен етап идва 
фондът, който се учредя-
ва със закон за организация-
та на Поморийските 
солници, с парите от него 
се извършват укрепител-
ни работи, но и 

модернизация на 
производството. 

Въвежда се техника, маши-
ни за прибиране на солта, 
за пренос на солта, тесно-
линейка, строят се складо-
ве – наличните тогава са 
били „наследство“ от 
турско време, паянтови, 
дъсчени и тръстикови 
съоръжения за съхранението 
на готовия продукт. Освен 
че били ненадеждни, се 
оказват и недостатъчни и 
често солта оставала навън, 
съсипана от есенните дъж-
дове. В разглеждания в 
книгата период се развива 
сериозно хидротехническо 
строителство, защото 
цялата технология се ба-
зира на движението на 
водата по канали, помпи, 
и диги. Още в старо време 
е имало вятърни двигате-
ли от типа на архимедовия 
винт. 

– Споменахте за навод-
ненията като специфичен 
проблем за Поморийската 
солница. Нека разкажем на 
читателите ни за водна-
та стихия от 1915 г., 
уподобявана като апока-
липтична, имайки предвид 
пораженията, които на-
нася на местната иконо-
мика и на жителите на 
града.

– В края на януари 1915 
г. наводнение, причинено 
от морска буря, нанася 
големи поражения на града 
и солниците. Дървено-ка-
менната преграда на из-
точния морски бряг е 

разрушена, морето нахлу-
ва в ниските части на 
града и наводнява жилища-
та. Подкопава брега, раз-
рушава и всички по-малки 
защитни прегради по 
крайбрежието. Високият 
бряг на места е сринат в 
морето, отнесени са къщи 
и части от улици. 

Населението с големи 
усилия спасява покъщни-
ната си. Пясъчната ивица 
между езерото и морето 
е отнесена, морските въл-
ни свободно навлизат в 
него, засипано е с пясък. 
Останала е само тясна 
ивица земя, по която ми-
нава единственият път за 
влизане в Анхиало, има 
опасност бурята да го 
разкъса, а градът да остане 
отделен от сушата. Град-
ските солници и в местно-
стите Хонят, Малък и 
Голям герен са под вода.

След седмица бурята 
стихва, водите започват 
да се изтичат. Повреден е 
централният водопровод, 
населението остава без 
вода. Държавните жилища 
са станали негодни за жи-
веене, около 

300 семейства  
остават без подслон. 

Тръстиковите (сазени) 
складове са полуразрушени. 
Дъсчените държавни по-
стройки, използвани за 
складиране на солта, били 
заобиколени от вода. Мо-
рето разрушило общин-
ската морска скеля (кей), 
използвана за изнасяне на 
сол, жито и други стоки. 

Такива наводнения в 
Анхиало са ставали и друг 
път, но в случая загубите 
били огромни. Общински-
ят съвет заседава извън-
редно. Според предвари-
телните изчисления за 
възстановяване на солни-
ците били необходими 2 
100 000 лв., за държавните 
жилища – около 300 000 лв. 
Освен това както прите-
жателите на солници, 

така и държавата се лиша-
вали за една година от 
доход, който за държавата 
е близо 1 000 000 лв. Общин-
ската власт и държавата 
са принудени да вземат 
мерки за надеждното ук-
репване на солниците и 
Анхиало. 

На 16 март 1915 г. Ми-
нистерският съвет прие-
ма постановление, с което 
събраната в Солното пи-
салище сума от 60 000 лв. 
се дава за незабавна поправ-
ка на силно повредената 
преградна стена на Анхи-
ало. Именно с това поста-
новление се поставя нача-
ло на фонд „Анхиалски 
солници“.

– Развитието на соло-
добива като индустрия в 
наши дни е политически 
и икономически въпрос, с 
който няма да Ви ангажи-
рам. Предлагам обаче да 
потърсим бъдеще под 
формата на нематериал-
но културно наследство. 
Има ли резон да се мисли в 
тази насока и къде друга-
де по света е запазена 
тази хилядолетна техно-
логия за добиването на 
продукта? 

– По света има запазени 
и действащи традицион-
ни солници. Например в 
Словения, Италия и Пор-
тугалия пазят хилядолет-
ната традиция за добив 
на бялото злато. По мое 
мнение този тип техно-
логия вече е по-скоро ат-
ракция. 

Анхиалският начин за 
добиване на сол е занаят-
чийски тип, има съвремен-
ни индустриални методи 
– икономически изгодни, 
които са много по-добри, 
прилагат се в Бургаската 
солница. Традиционният 
солодобив може да се раз-
глежда като нематериално 
културно наследство. 

Разбира се, че може да се 
съхрани производството 
ѝ като бутиково – сол, 
добита по автентична 
технология, богата на 
определени минерали, раз-
личаваща се по микроеле-
ментите, които влизат в 
нейния състав. Виждам 
такава пазарна ниша за 
нашата анхиалска сол – 
продукт, който се произ-
вежда в неголям обем – 
малко производство. 

Милчо Скумов:

вът бил 

събираш пари“

Добив на сол по 500-годишна технология                            Наводнените стари складове, в които се е съхранявала солта                                

поправки и да почистят 
солниците си. Определени са 
строги мерки за поддържане 
на високо качество на солта 
при производството, 
пренасянето и прибирането ѝ 
в складовете.
 Устройството на 
солниците и съоръженията 
към тях и начин на работа. 
Всеки 10 солници трябва да 
имат най-малко по един 
тиган за депозиране на вода, 
която да се пуска в солниците 
след престояването ѝ не 
по-малко от 6 часа за 
утаяване. „Кристализирала-
та сол трябва да почне да се 

събира в солниците, докато 
още не се е изпарила всичката 
вода, за да може да се умива 
солта от пясъка и нечистоти-
ите при изваждането ѝ от 
солниците.“
Солта се изнася на определе-
ните места. Следи се на една 
купчина да се събира сол от 
едно и също качество, а 
новата се насипва върху 
старата, след като замърсе-
ната с пясък и прах от 
ветровете кора се отстрани. 
Солта от купчините се 
приема само ако е „бяла, 
чиста, без пясък и суха“, в 
противен случай се изхвърля 

обратно в басейните или в 
морето за сметка на 
стопаните. 
 Вземат се строги мерки за 
предотвратяване на 
контрабандата. 
 Забранява се на работници-
те или на други лица да 
изнасят със себе си сол от 
солниците. 
 Работниците се допускат 
на работа сутрин след 
разсъмване до вечерта. 
 Влизането и излизането от 
солниците става само през 
определените места, които 
се обявяват на населението в 
началото на сезона. 

в Княжество България

Кризисен план на Поморие – 
вътрешните солници и двете 
малки езера – за справяне с 
пораженята от наводнение-
то, 1936 г.

ФОТО: ДЪРЖАВЕН АРХИВ – БУРГАС

Държавата 
имала протек-
ционистична 
политика в 
солодобива, 
евтиният 

внос оставял 
соларите и 

семействата 
им без поминък

занаят – 
Местните 

женели 
дъщерите си  

с няколко 
солници зестра

„Солодобивът  
в Анхиало/Помо-
рие от 1879 до 
1951 година“
Издателство на 
БАН, С., 2023 г., 
384 стр. 
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Г -н Киров, в стратеги-
ята на Бургаски Чер-
номорски туристиче-

ски район има предвидени 
дейности за реализация, 
които засягат терито-
рията на община Примор-
ско, като се излиза извън 
рамките на семеен морски 
туризъм. Има ли бъдеще 
рекреативният, къмпин-
говият морски туризъм, а 
също така развитието на 
селски (екологичен и прик-
люченски) туризъм?

– Считам, че не само 
имат бъдеще, но и че те ще 
бъдат фундаментът на 
бъдещия туризъм. Всъщност, 
ние постоянно говорим за 
масовия летен и зимен 
туризъм, а подценяваме 
потенциала на всички дру-
ги видове туризъм. България 
е една от малкото държави 
по света, която има въз-
можност да съчетае спа 
(здравен) туризъм (имаме 
толкова много термални 
извори за всякакви лечебни 
процедури), културен (за 
история няма и нужда да 
споменавам), винен, ловен, 
селски. Казвам го от глед-
ната точка на човек, който 
за кратко е живял в Швей-
цария. Но е важно да не си 
оставаме само с потенциа-
ла. Например община При-
морско има наистина 
много и природни, и кул-
турни дадености и се на-
дявам в следващите години 
да имаме конкретни при-
мери за работещи публич-
ни частни партньорства, 
които да ускорят и разви-
ят туризма в насоките, 
които изброих.

Разбира се, че не е мало-
важно да развиваме масовия 
туризъм, но приоритет на 
нашия район – не само При-
морско, а цялата област – 
трябва да е привличането 
на най-висококатегорий-
ните брандове. В Черна 
гора например има поне два 
световни бранда. Но за да 
се случи това и при нас, 
трябва да бъдем максимал-
но последователни и прогно-
зируеми пред този тип 
инвеститори. Трябва да се 
стремим (като админи-
страции, общински съвет-
ници и народни представи-
тели) да създаваме условия 
и процедури, които ясно да 
дефинират желанието ни 
световни брандове да ин-
вестират тук и да подобрят 
имиджа ни като туристи-
ческа дестинация.  

– От какво се нуждаят 
най-много малките насе-
лени места? Селата в об-
щина Приморско имат ли 
потенциал да привличат 
население в тях?

– Ще започна малко по-
отдалече. Все още масовата 

тенденция е движението 
на населението да става 
към големите градове и 
столицата. Според мен 
обаче в следващите 5 
– 10 години ще започне 
обратна тенденция и 
все повече ще се търсят 
възможности за живот 
в районите около голе-
мите градове. Предпола-
гам, всеки от нас 
има поне един 
познат, приятел 
или роднина, 
който живее 
някъде в За-
падна Европа 
и пъ-тува всеки ден за ра-
бота поне 40 – 50 км. Кога-
то имаме добра връзка 
между населените места, 
тогава подобни ежедневни 
разстояния не са проблем. 
Едно от добрите начинания 
беше стартиране на про-
ектирането на четирилен-
тови пътища за цялата 
област. За жалост, послед-
ните две години тази тема 
се забрави. И на този етап, 
говоря за проектиране, не 
за изпълнение, така че при-
чината не е финансова 
според мен. Когато осъзна-
ем, че някои проекти са 
надпартийни и не трябва 
да се спират само за да се 
покаже, че „другите“ са 
лоши, тогава като общество 
ще се развиваме в пъти по-
бързо. И така, на въпроса: 
на първо място, ако има 
четирилентови пътища 
до Приморско и селата 
около Приморско, съм убе-
ден, че хората, които ще 
желаят да живеят целого-
дишно там, ще са в пъти 
повече. Тенденцията се 
засилва и от многото съ-
народници, които от 
пандемията насам започ-
наха да търсят къщи в 
по-малки населени места. 
А потенциал, както в на-
чалото споменах – имаме в 
излишък.

– Можем ли да говорим 
за равен достъп до качест-
вено образование, здраве-
опазване и социални услу-
ги в малките общини като 
тази, в която живеете? 
Нужни ли са законодател-
ни промени в тази посока?

– За съжаление, има сери-
озни различия между голе-
мите градове и по-малките 
населени места относно 
достъпа до качествени 
услуги. Затова трябва да 
се търсят добри практики, 
които да повишат качест-
вото на тези услуги. Една 
такава стъпка е наредбата, 
въз основа на която Общи-
на Приморско финансира 
образованието на млади 
хора, които впоследствие 
се ангажират да работят 
поне няколко години в об-

щинската администрация. 
Тази наредба беше приета 
с единодушие от всички, 
независимо от политиче-
ските им убеждения. Сама-
та община дофинансира и 
образование, и социални 
услуги, и спорт, и здраве-
опазване. Дали чрез законо-
дателни промени, или като 
държавна стратегия общи-
ните, които дофинансират 
подобни дейности, трябва 
да се стимулират от дър-
жавата. Но отново повта-
рям, че трябва да се научим 
на приемственост и праг-
матизъм и в политиката, 
и в администрациите, за 
да не се люшкаме в крайно-
стите; за да могат най-
важните приоритети на 
държавата за конкретната 
област и община да се 
случват независимо от 
политическите дребнавос-
ти и боричкания.  

ИЗБОРИ 2023

Г оспожо Пеева, как един млад 
човек си представя полити-
ката?

– Широко разпространено е 
мнението, че младите хора не 
проявяват достатъчен ентуси-
азъм да участват в политиката 
и във взимането на решения, 
какъвто ентусиазъм имат за 
коментари в социалните мрежи. 
Според мен, не е съвсем вярно – 
младите все повече се интересу-
ват от своето днес и утре. И 
заради политическата криза все 
по-млади хора, по един или друг 
начин започват да участват в 
политиката.

Имала съм своите колебания 
дали да се занимавам с политика. 
Правя го вече 10 години и вярвам, 
че политиката е възможност да 
защитаваш и да се бориш за 
това, в което вярваш. Защото 
целта да променяш нещата, 
трудно се случва отвъд полити-
ката. За мен лостът за развитие 
на обществените отношения и 
обществото като цяло са пра-
вилно провежданите политики. 

Втори мандат съм общински 
съветник и зная, че трябва поли-
тическо единомислие за важните 
решения, които хората очакват. 
А това означава разумни компро-
миси, което липсваше на парти-
ите в последните народни събра-
ния.

– С каква експертиза се чувст-
вате, че ще бъдете полезна?

– Аз съм икономист и мисля, 
че това е моята сфера. Смятам, 
че бих допринесла и по въпроси, 
свързани с младите хора, децата, 
екологията, защото това са 
другите сфери, в които имам 
интереси и чисто практически 
опит. В професионален план 
работя с училища, с детски 
градини, социални патронажи, 
със защитени жилища на тери-
торията на община Айтос и още 
пет общини в Бургаска област.

Според мен, най-важна за един 
народен представител е комуни-
кацията с хората, личната среща 
с тях и желанието да помагаш; 
да чуваш проблемите и да полагаш 
възможните усилия, за да ги ре-
шиш. Зная, че не всеки проблем 
може да намери решение. Важно-
то е да опиташ, да съпреживееш 
проблема.

– От какво се нуждаят най-
много малките населени места?

– Ако говорим за малките 
населени места в община Айтос, 
мисля, че през последните десет 
години проектната динамика 
там по нищо не отстъпва на 
тази в града. По проекти и със 
собствени приходи се реновират 
улици, читалища, детски гради-
ни, училища, кметства. Там, 
където няма училища, от години 
е решен въпросът с ученическите 
превози. Има здравни кабинети 
и редовни визити на личните 
лекари. През последните години 
немалко хора от града закупиха 
имоти и избраха да живеят в 
населените места.

Няма фрапиращи проблеми 
като обезлюдяване, разбити 
улици, остаряла водопроводна 
мрежа, често спиране на тока, 

нерегламентирани сметища, 
лошо транспортно осигу-
ряване, валидни за повечето 
малки населени места в 
страната. И съм убедена, 
че условията в малките 
населени места и тях-
ното развитие зави-
сят най-вече от 
управленските 
решения и поли-
тиката на мест-
ните власти.

В  с ъ щ о т о 
време,  що се 
отнася до мал-
ките населени места в страната, 
като цяло нивото на инвести-
циите е доста ниско. Това се 
дължи на свитите общински 
бюджети. В общини, в които 
няма допълнително финансиране 
по проекти, много често ситу-
ацията е по-скоро тревожна. 
Като изключим европейското 
финансиране, нищожно малко са 
националните и общински сред-
ства, които могат да бъдат 
насочени към селата. 

И при грижовни местни власти 
проблеми, разбира се, има. Според 
мен, най-сериозният беше и ос-
тава липсата на работни места. 
Липсват производства и възмож-
ности, затова много млади хора 
търсят работа в чужбина.

– Селата в община Айтос 
имат ли потенциал да привличат 
население в тях?

– Вече споменах, че през по-
следните години хора от града 
избират да живеят в селата. 
Защото населените места в 
община Айтос се развиват, съз-
дават се достатъчно добри ус-
ловия за живот. Селата на об-
щината са живи, там живеят 
много млади хора, млади семейства. 
Част от тях се занимават със 
земеделие и животновъдство. 
Тези, които работят в чужбина, 
инвестират спечеленото в нови 
жилища в родните села. Показа-
телно за интереса към населени-
те места са растящите цени на 
имотите.

– Можем ли да говорим за 
равен достъп до качествено 
образование, здравеопазване и 
социални услуги в малките об-
щини като тази, в която живе-
ете? Нужни ли са законодателни 
промени в тази посока?

– Това е основен приоритет 
на местните власти. Казвам го 
като общински съветник, който 
е гласувал за всички внесени в 
Общинския съвет предложения 
за образователни и социални 
проекти, за проекти и предло-
жения за финансиране, свързани 
с общинската болнична и добол-
нична помощ. Само през послед-
ните няколко месеца основно са 
ремонтирани Медицинският 
център и Инфекциозно отделение 
на МБАЛ – Айтос. Всички учили-
ща и детски градини на терито-
рията на община Айтос са рено-
вирани, санирани и предлагат 
възможно най-добрите условия 
за обучение и възпитание на де-
цата и младите хора. През по-
следните години, особено по 
време на пандемията, се разшири 

съществуващата мрежа от со-
циални услуги, изпълняват се по 
няколко успоредни проекта за 
хора с увреждания и самотни 
възрастни.  

Равният достъп до социални 
услуги е функция на институ-
циите. Според мен те трябва да 
имат по-голяма свобода и повече 
възможности за прилагането на 
гъвкави подходи в организацията 
и управлението на социалните 
услуги. Необходимо е да могат 
сами да решават как да органи-
зират предоставянето на услу-
гите и осигуряването на лесен 
достъп до тях. Защото правото 
на социални услуги имат всички 
хора, които се нуждаят от 
подкрепа, а не само хората от 
уязвимите групи. И мисля, че в 
тази посока трябва да има дър-
жавна политика за комплексна 
подкрепа чрез различни дейности 
и индивидуален подход към всеки 
конкретен случай.

Борислав Киров, Приморско:Женя Пеева, Айтос:

 Борислав Киров е от 
Приморско. Икономист с 
дългогодишна практика в 
областта на туризма. 
 Разработил е различни 
проекти по програма „Фар“ 
в Германия.  
 Неговите разбирания са 
в синхрон с тезата, че 
както сега, така и в 
далечно бъдеще, високока-
тегорийният туризъм 
означава: природен, зелен, 
екологичен, иновативен и 
адаптиран към работно-
то ежедневие. 
 Приоритетно ще 
работи за развитие на 
успешни, гъвкави модели за 
сътрудничество между 
частния бизнес и публични-
те структури, за привли-
чане на туристически 
вериги за развитието и 
подобряване имиджа на 
туризма ни. 
 Избрал е ПП ГЕРБ, защото 
знае, че това е партията, 
която осигурява устойчи-
вото развитие на 
страната и гарантира 
бъдеще с ясна визия.

 Женя Пеева е на 42 години, 
семейна, с едно дете. По 
професия е икономист. Родена 
е в град Айтос, работи и живее 
там.
 Завършила е УНСС – София, 
специалност „Икономика на 
индустрията“ и магистърска 
степен „Счетоводство и одит 
към агробизнес и развитие на 
регионите“ – гр. Пловдив. 
 Втори мандат (2019 – 2023 
г.) общински съветник от 
групата на ГЕРБ в Общински 
съвет - Айтос, председател на 
Постоянна комисия „Финансо-
во-икономическа, бюджет и 
оперативни програми“ към 
Общинския съвет.
 От 20 години е свързана 
професионално с децата и 
младите хора в община 
Айтос. 
 Една от целите ѝ е да събуди 
инициативността у младите 
хора, да ги мотивира и да покаже 
възможностите в малките 
населени места. Да им вдъхне 
увереност и да им покаже, че те 
са двигателят, че те създават 
условията, те развиват 
родното място – с предприемчи-
вост и разумен риск. 
 Като общински съветник и 
икономист счита, че едни от 
първите приоритети на 
Народното събрание трябва 
да са общините.

Приоритет ни е да привлечем  
световни брандове в туризма

Младите все повече се интересуват 
от своето днес и утре 

БОРИСЛАВ 
КИРОВ
ФОТО: ПП ГЕРБ

ЖЕНЯ 
ПЕЕВА
ФОТО: 
ПП ГЕРБ

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Запознайте се с новите 

и млади лица в листата 
на ПП ГЕРБ за парламен-
тарните избори. Те са 

експерти в своята област, 
добре подготвени и раз-
познаваеми в общините, 

от които идват.
Близко до хората в своя 

район, познават добре 

проблемите им.
Днес избрахме да ви 

покажем Борислав Киров 

от Приморско и Женя 
Пеева от Айтос.

К У П У В А Н Е Т О   И   П Р О Д А В А Н Е Т О   Н А   Г Л А С О В Е   Е   П Р Е С Т Ъ П Л Е Н И Е .



Яхтклуб „Порт Бургас“ кове собствените 
си успехи с обучаване на таланти

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Яхтклуб „Порт Бургас“ е 
един от най-големите клубове 
в България, който за близо 
50-годишната си история не 
спира да покорява върхове във 
ветроходството. Може би 
оставащи малко на заден план 
от другите спортове, бурга-
ските ветроходци от „Порт 
Бургас“ редовно прославят 
родния град и България по голе-
ми форуми в България и чужби-
на и заслужават похвала за 
труда си. С председателя на 
клуба Евгени Мавродиев разго-
варя наш репортер за това 
какво предстои през 2023-а за 
състезателите му.

„В момента около 35 клуба 
членуват в Българската феде-
рация по ветроходство, като 
ние сме един от най-големите, 
с най-много членове, с най-мно-
го прояви на международно 
ниво, които сме провели, с най-
голям брой международни съдии. 
Спокойно можем да кажем, че 
сме и винаги в топ 3 на класи-
ранията по резултати от 
ветроходните прояви в Бълга-
рия. Ние като домакини тра-
диционно провеждаме най-го-
лямата детска международна 
проява, която се провежда на 
територията на България, с 
минимум 5 – 6 международни 
участия. Става дума за около 
300 – 400 деца, като тук идва 
разликата с другите спортове. 

Ако в даден друг спорт вкарваш 
300 – 400 деца в една зала и ги 
контролираш спокойно, при нас 
е малко по-сложен процесът, 
защото ние тези деца ги вкар-
ваме в морето и отговорност-
та, която поемаме, е много 
по-голяма. Детската регата ще 
се проведе от 3 до 7 май тази 
година, около празниците край 
Гергьовден. Тя винаги се про-
вежда в този период“, обясни 
той.

В края на юли клубът  
ще е домакин на 29-а 
традиционна международна 
регата за килови лодки

Отново през юли от яхтклуб 
„Порт Бургас“ са планирали да 
организират още две прояви – 
една международна и една ло-
кална. 

„Те ще се проведат в аква-
торията на Пристанище 
Бургас, непосредствено пред 
конгресния център и заведени-
ята в зоната за свободен достъп. 
Тези прояви по-скоро са с де-
монстрационен характер“, 
посочи председателят на клуба. 

Безспорно сред многото 
състезатели на бургаския клуб 
има много добри, които пости-
гат силни резултати. Най-
добрият в ИЛКА 4 е топсъс-
тезателят и водачът в 
ранглистата на България – Ма-
риян Шангов.

„Той тази година ще ни 
представлява в доста между-

народни прояви – европейско и 
световно първенство. Едно е в 
Испания, другото – в Гърция. 
Ще отиде и на още едно евро-
пейско в Полша. Очакванията 
ни са да се представи много 
добре. Миналата година на 
Европейското първенство в 
Полша той влезе в първите 8 
най-добри състезатели, което 
е доста добър резултат за 
България“, коментира за него 
Мавродиев.

Участници в националния 
отбор на България има от клу-
ба и при най-малките в клас 
„Оптимист“. 

„Тази година сме заложили 
участие на Европейското пър-
венство в Гърция и ще имаме 
наш участник. Все още не мога 
да кажа кой, защото класиране-
то ще е на база ранглистата, а 
там имаме двама състезатели. 
Така че един от тях ще отиде 
и ще представи България на 
Европейско първенство“, пояс-
ни председателят.

Според него, колкото и нес-
кромно да прозвучи, бургаският 
клуб държи едно доста високо 
ниво. 

„Условията, които Бургас 
предоставя за ветроходство, 
са най-добри по българското 
крайбрежие. Несъмнено ние сме 
били организатори на европей-
ски първенства и младежки 
световни, като започнем от 
2007-а, до ден днешен имаме 4 
– 5 такива първенства. Когато 
са идвали международни пред-
ставители, ние сме обикаляли 
с тях цялото крайбрежие на 
България и те са посочвали, че 
няма друго място освен Бургас 
с тази изградена инфраструк-
тура, която имаме, и условия, 
които предлагаме както в мо-
рето, така и на суша и затова 
сме може би най-доброто място. 
Ако мога да говоря за Черно 
море, то ние сме градът с най-
много проведени международни 
прояви в последните 15 години. 
Поради ред причини в Русия и 
Украйна не провеждат такива 
първенства, в Турция се про-
веждат в южната ѝ част, т.е. 
на Средиземно море, в Румъния 

нямат прояви и ние оставаме 
единствената държава, която 
провежда европейски и светов-
ни форуми в Черно море“, ко-
ментира Мавродиев, който е и 
международен съдия.

Всяка година лятна 
ветроходна академия 
разпалва интереса на деца и 
подрастващи към 
ветроходството

Мавродиев с удоволствие 
съобщава, че в последните го-
дини се забелязва по-голям ин-
терес към ветроходството от 
страна на младите.

„Ние сме и един от клубове-
те, които през лятото пред-
лагаме ветроходна академия за 
начинаещи. В периода от юни 
до 15 септември провеждаме 
тази академия, като децата, 
участващи в нея, са между 7- и 
14-годишни. Общо взето всяко 
лято обучаваме доста деца. За 
един летен сезон минават по-
вече от 100 деца. Има и доста 
приходящи, освен децата от 
града. Но факт е, че примерно 
няколко процента от тези 
деца, които преминат през 
академията, остават в отбора 
и след това има още една стъп-
ка да преминат към представи-
телния отбор на клуба, а той 
е в 5 – 6 класа, които се развиват 
в България“, сподели той.

Логистиката и транспортът 
във ветроходството обаче са 
сложни.

„За национални първенства, 
които се провеждат в Балчик, 
Варна, Несебър, Бургас, Примор-
ско и Царево, ние винаги се 
движим минимум с 2 – 3 микро-
буса и 4 – 5 ремаркета, които 
се теглят допълнително, защо-
то логистиката е доста слож-
но нещо в нашия спорт. Не е 
като при тениса, да речем, къ-
дето си взимаш чантичката и 
тръгваш за някъде. При нас 
лодките се товарят на специа-
лизирани ремаркета, транспор-
тират се от точка А до точка 
Б. Там се разтоварват, участва 
се на състезание и после този 
процес отново се повтаря. 
Като участваме на състезания 
в Европа също е доста сложно, 

защото пак се движим с бусове 
с ремаркета, разстоянията са 
големи, таксите също“, заявява 
Мавродиев.

Финансирането е много 
важна част за успеха на 
клуба

Една част от него идва от 
Община Бургас под формата на 
субсидия от програмата за 
финансиране на спорта. 

„Много съм благодарен на 
Общината, защото помага, 
особено на работещите спорт-
ни клубове. Разбираме, че пари-
те никога не са достатъчни 
там. Но и клубовете в най-бо-
гатата община Несебър мисля, 
че са не повече от 15. А клубо-
вете в община Бургас са близо 
120. И всеки иска да вземе пари“, 
казва председателят на яхтклуб 
„Порт Бургас“ и продължава:

„В същото време получаваме 
финансиране за спортната 
дейност и резултатите, които 
имаме през годината ,от Ми-
нистерство на спорта. Понеже 
ние сме голям клуб и тези пари 

стигат за около 30-40% от 
общия бюджет, който ни е 
необходим за календарната го-
дина. Останалите пари имаме 
определен процент, който 
влиза под формата на членски 
внос и голяма част от спонсори, 
спомоществователи и парт-
ньори. Ние работим с доста 
големи спонсори и ако не са те, 
нещата няма да се случат“.

„Пристанище Бургас“ вина-
ги помага на клуба, за което 
председателят му е благодарен.

„Яхтклуб „Порт Бургас“ е 
създаден през 1976 г. заедно с 
клуба във Варна, който е яхтклуб 
„Порт Варна“. Но те са стар-
тирали като ведомствени 
клубове към „Пристанище 
Бургас“. Впоследствие след 1991-
ва, когато имаме и промяна в 
Закона за спорта, се наложи 
клубовете да се пререгистрират 
и да станат сдружения с нес-
топанска цел, за да отговарят 
на закона“, завършва Мавроди-
ев.

Клубът разчита и на други 
два големи спонсора, за да из-
държа спортната си дейност.
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Гордост. Евгени Мавродиев, председател: „Смело мога да кажа, че държим едно доста високо ниво“

Най-проспериращият млад състезател и първи в ранглистата 
– Мариан Шангов (в средата) 

ФОТО: ЯХТ КЛУБ „ПОРТ БУРГАС“

Много внима-
ние клубът 

обръща на 
младите със-

тезатели
ФОТО: ЯХТ КЛУБ 

„ПОРТ БУРГАС“

Евгени Мавро-
диев, който 

освен предсе-
дател на клуба 
е и лицензиран 
международен 

съдия
ФОТО: ЯХТ КЛУБ  

„ПОРТ БУРГАС“

Яхтклуб 
„Порт 

Бургас“ тра-
диционно 

организира 
няколко 

регати в ак-
ваторията 

на Бургас
ФОТО: ЯХТ КЛУБ  

„ПОРТ БУРГАС“

СДРУЖЕНИЕ НА ЛОВЦИТЕ И РИБОЛОВЦИТЕ ЛОВНО
РИБАРСКО ДРУЖЕСТВО “ОРЛОВИЦА”- гр. СРЕДЕЦ

О  Б  Я  В  А
    Управителния съвет на Ловно Рибарско Дружество “Ор-

ловица” гр. Средец , на основание чл. 26 от ЗЮЛНЦ свиква Общо 
събрание на 28.04.2023 г. от 18:00 часа в зала №1 на Община 
Средец гр. Средец при следния  Дневен ред : 1.Отчет за дейност-
та на Сдружението за изминалия период; 2.Отчет за финансо-
вото състояние; 3.Приемане на бюджет за 2023 год.; 4. Други.

ОБЯВА

Фирма „МЕСЕМБРИЯ АМГ” ООД, Ви уведомява за инвести-
ционно предложение: Поливане на тревни площи от подземни 
води, чрез изграждане на ново водовземно съоръжение – тръбен 
кладенец в УПИ IV-586, кв. 1202 (ПИ 51500.507.601) по плана на 
к.к. „Слънчев бряг - запад”, общ. Несебър, обл. Бургас.

Заинтересованите лица могат да подадат в деловодството 
на кметската администрация на общината писмени възраже-
ния и да изразят становища по представеното инвестицион-
но предложение.

СЪОБЩЕНИЕ
Управителният съвет на сдружение ловно рибарско дру-

жество “СОКОЛ 2001” – град Малко Търново , на основание 
чл.25 ал.3 от Устава на сдружението свиква общо отчетно 
събрание с избраните делегати членове от сдружението на 
28.04.2023г. от 17.00 часа в голямата зала на читалище „Про-
света“ град Малко Търново при следния дневен ред: 

1. Отчет за дейността на УС на сдружението за периода 
март 2022г. март 2023г. 

2. Отчет за дейността на КС по дейността на сдруже-
нието за периода март 2022г. март 2023г.

3. Финансов отчет за ловен сезон 2022г. - 2023г. и бизнес 
план 2023г.-2024г. 

4. Разглеждане на годишен финансов отчет за 2022г..
5.Приемане на годишен финансов отчет за 2022г.
6.Приемане отчетите на УС и КС и освобождаване на 

Председателя на УС и КС от отговорност.
7.Приемане на нови членове и освобождаване.
8.Определяне размера на чл. внос за 2024г. и всъпителния 

за ловен сезон 2023г / 2024г.
ПРЕДСЕДАТЕЛ НА УС НА СЛРД „СОКОЛ 2001”
(Р. ДЕРМЕНДЖИЕВ)



ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

16 цветни пана събира 
в първата си самостоя-
телна изложба харизма-
тичната Марияна Добре-
ва. Техниката е смесена 
– масло и акрил. Формите 
са геометрични, максимал-
но чисти и прости, въз-
действаща комбинация от 
цветове и линии. Експози-
цията ще бъде открита 
на 28 март в зала „Христо 
Фотев“, КЦ „Морско ка-
зино“. Събитието се орга-
низира с подкрепата на 
Община Бургас.

Тя цялата е изкуство, 
което умело сплита в 
дългите си руси плитки. 
Тя е брилянтен музикант, 
който можеше да твори 
от всяка точка на земното 
кълбо, но не заменя родния 
си Бургас. Тя стои зад хи-
товите изпълнения в ус-
пешните български филми 
„Голата истина за група 
Жигули“ и нашумелия от 
тази година „Игра на до-
верие“. Песента Once Upon 
a Time e сред предложени-
ята в класацията на БНР 
– Топ 20. Едновременно с 
това работи и върху нов 
солов албум. Пее любимите 
си песни с 5-годишния си 
син Виктор, който ги знае 
наизуст и съвсем скоро ще 
зарадва още много малчу-
гани и родители, защото 
подготвя първия си албум 
с детска музика.

Първите ѝ картини от 
масло са цветя на черен 
фон и са подредени в дома 
ѝ. Любимият ѝ художник 
е Ван Гог. Някои от кар-
тините си създава под 
звуците на операта „Кар-
мен“, други в пълна тиши-
на – тя, многоликата 
Марияна Добрева, която 
ще отпразнува рождения 
си ден с първа самостоя-
телна изложба в Бургас.

Любовта към изкуства-
та носи в ДНК-то си от 
баща си Георги Добрев. 
Тръгва по пътя на изобра-
зителното изкуство от 
4. клас. Тогава учи в пара-
лелка с профил „Рисуване“ 
в училище „Св. св. Кирил 
и Методий“. Образование-
то ѝ продължава до 12. клас, 
а сред преподавателите ѝ 
са Йордан Петров, Жеко 
Стоянов, Таня Стоянова, 
Радостин Дамасков.

Интересно пътуване до 
Скандинавските страни 
се оказва знаково за та-
лантливата бургазлийка 
през 2017 година. Тогава 
Марияна създава няколко 
картини. По време на пан-
демията през 2020 г. вдъх-
новението продължава и 
се заражда идеята за първа 
самостоятелна изложба. 
Марияна е презентирала 
изкуството си в София, 
но форматът е бил по-
непретенциозен и не може 
да се сравни с вълнението, 
което изпитва сега.

„Посягането към боите 
става, когато не ми дос-
тига музика. Когато искам 
да се завърна в себе си, да 
събера разпилените части, 
когато искам да кажа мно-
го неща с малко думи. 
Музиката дава криле на 
душата ми, с нея излизам 
извън себе си. Когато ри-
сувам, съм заземена. Много 
искам да покажа тази моя 
страна, която безкрайно 
обичам. Вярвам, че прия-
телите ми, хората на из-
куството, хората, които 
харесват музиката ми, ще 
ме преоткрият“, казва с 
усмивка Марияна.

Тя благодари на семей-
ството си, защото то е 
важен фактор и неговата 
подкрепа е решаваща в 
много житейски ситуации.

Експозицията ще гос-
тува в КЦ „Морско казино“ 
до 15 април.

Вълнуващо дълъг 
сезон се очаква на 
остров Св. Анастасия
Приключение. Замисля се подводно преживяване

ДОНА МИТЕВА

Обмислят се варианти 
за предлагане на дайвинг 
емоции в морето около 
остров Света Анастасия, 
научи наш репортер. Освен 
морското пътешествие 
и разглеждането на музея 
и църквата, се обмислят 
възможности да се реали-
зира и подводно приклю-
чение за по-смелите.

Туристическият сезон 
на острова – атракция 
край Бургас, тази година 
обещава да е вълнуващо 
дълъг. Стартът му се 
очаква да е в края на март 
и да съвпадне и посреща-
нето на първия полет за 
сезона на летище Бургас. 
Това обясни управителят 
на острова Павлин Дими-
тров.

В продължение на две 
седмици ще се извършат 
ремонти и освежаване на 
сградите. Макар тази го-
дина природата да бе 
снизходителна и да не 
нанесе сериозни щети, все 

пак ще бъде проверено 
всичко.

„За 26 март ще имаме 
готовност да отворим, 
ако времето е с нас и поз-
волява да се пътува с кораб. 
Ако не, в началото на 
април това ще се случи, а 
вече за Цветница и Велик-
ден да започнат редовни-
те курсове. Имаме какво 
да предложим на тури-
стите и наши гости“, 
обясни Димитров, под-
чертавайки, че се надява 
предстоящият сезон да е 
също толкова дълъг както 

бе предходният, когато 
островът бе посещаван 
от туристи в рамките 
на десет месеца.

Културната програма 
и за това лято си остава 
много наситена с театрал-
ни и оперни постановки, 
концерти. Ще го има и 
традиционният празник 
на билките. Има запитва-
ния за сватби, кръщенета, 
отбелязване на рождени 
дни и фирмени партита, 
не само от региона, но и 
от цялата страна. 

Опитът на екипа, об-

служващ Света Анастасия, 
показва, че дори има двой-
ки, които се връщат от 
чужбина, за да сключат 
брак на това вълшебно 
място.

„Понеже островът се 
хареса много на любите-
лите на електронната 
музика, на 30 юни срещу 1 
юли – на Джулая, при нас 
те ще имат своето хаус 
парти със „Солар“. Двана-
десет часа плътно музика. 
И през август ще има още 
едно такова парти“, обяс-
ни Димитров.
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Многоликата Марияна 
Добрева ще зарадва  
не с музика, а с изложба 

Тази година 
Бургаското прис-
танище чества 
120 години от 
основаването 
си. То е открито 
тържествено 
на 18 май 1903 
година в присъст-
вието на цар 
Фердинанд.
Вижте как е 
изглеждало то 
в средата на 19 
век. (литография 
на Й. Сисери и Ф. 
Бенуа, по рисунка 
на Дюран-Браже, 
1854 година)
ФОТО: СТАРИЯТ БУРГАС

За всекиго по 
нещо има на 

Света Анаста-
сия

ФОТО: ДОНА МИТЕВА

Анастасия – 
островното 

куче, се е пре-
върнало в част 

от атракци-
ите

ФОТО: ДОНА МИТЕВА

Островът е притегателен център за туристите  ФОТО: ДОНА МИТЕВА

Старият Бургас
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